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Hoi 

Hierbij even ter info:

Factsheets / info voor zover ik ze nu heb op slots/capaciteit, grondafhandeling,
passagiersrechten.  
Mail die ik aan  en AZ heb gestuurd n.a.v. hun reactie vanochtend met in de Forward
daarvan richting  een suggestie voor eventueel handelingsperspectief voor M.

Vr. groet

Ministerie van Infrastructuur en Waterstaat | DG Luchtvaart en Maritieme Zaken | 

Postbus 20904 | 2500 EX Den Haag
Gsm: kens@minIenW.nl
-  -
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Factsheet over slotallocatie & ACNL 

Juridische basis 
Slotallocatie is strikt gereguleerd. Basis voor de slotsystematiek betreft: EU Slotverordening 95/93, 
Nationale regelgeving (Wet Luchtvaart en Besluit Slotallocatie) en mondiale richtlijnen (de 
zogenaamde Worldwide Airport Slot Guidelines; WASG). 

De EU Slotverordening heeft als doel om de beschikbare capaciteit op overbelaste luchthavens in de 
Europese Unie volgens onpartijdige transparante en niet-discriminerende regels te verdelen. 

Wat is een slot en wanneer slotcoördinatie? 
Een slot is een toestemming van de slotcoördinator om op een bepaalde dag en tijd gebruik te 
maken van een gecoördineerde luchthaven voor het uitvoeren van een start of landing. 

Slotcoördinatie wordt ingesteld als de totale vraag naar starts en landingen de beschikbare 
capaciteit overschrijdt. Dat kan op bepaalde momenten zijn (bijvoorbeeld seizoensgebonden) of 
gedurende het gehele jaar. Bij structurele schaarste aan capaciteit dient een lidstaat een 
onafhankelijke slotcoördinator aan te wijzen. De Minister heeft Airport Coordination Netherlands 
(ACNL) bij wet aangewezen. 

Rol slotcoördinator 
De primaire verantwoordelijkheid van ACNL betreft het toewijzen van slots aan 
luchtvaartmaatschappijen op de gecoördineerde luchthavens in Nederland en de monitoring 
hiervan. De drie Nederlandse gecoördineerde luchthavens zijn op dit moment: Schiphol Airport, 
Eindhoven Airport en Rotterdam The Hague Airport. De toewijzing van slots vindt onafhankelijk, 
transparant en non-discriminatoir plaats op basis van de systematiek van de EU Slotverordening 
95/93.  

Verdeelregels slots 
De verdeelregels uit de EU Slotverordening zijn voor ACNL en andere slotcoördinatoren in de 
lidstaten leidend. Dat gaat volgens de volgende stappen: (1) historische slots verdelen; (2) niet-
historische slots verdelen op basis van prioriteitsregels. 

De eerste stap is het door de slotcoördinator toekennen van slots op historische basis (de 
zogenaamde 80-20 regel). Indien een maatschappij 80%1 van de toegewezen slotreeks heeft weten 
te benutten in een bepaald seizoen, heeft deze maatschappij het volgende overeenkomstige seizoen 
recht op dezelfde reeks slots. 

Na deze stap wordt een slotpool gevormd, waarin de slots zitten die nog niet op historische basis zijn 
toegekend. Uit de slotpool worden aan maatschappijen op basis van voorrangsregels slots 
toegekend. De eerste prioriteit is die voor nieuwe gegadigden. Uit de slotpool wordt 50% van de 
slots met voorrang toegekend aan nieuwe gegadigden. Daarna wordt voorrang toegekend aan 
commerciële diensten boven niet-commerciële diensten. Vervolgens komt voorrang toe aan 
geregelde diensten boven niet-geregelde diensten. De laatste prioriteitsregel is voor diensten die 
jaarrond worden aangeboden versus diensten die niet jaarrond worden aangeboden. 

1 Vanwege de covid-19 pandemie is dit percentage voor het komende zomerseizoen 2022 verlaagd naar 64% 
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In aanvulling op deze algemene verdelingsregels biedt de EU Slotverordening de mogelijkheid om 
lokale aanvullende verdelingsregels per luchthaven vast te stellen, zogenaamde lokale richtsnoeren.  

Op een luchthaven als Schiphol zijn nagenoeg alle slots op historische basis uitgegeven. De 
slotcoördinator krijgt voorafgaand en/of tijdens het seizoen slots terug die opnieuw gealloceerd 
kunnen worden.  

Capaciteitsdeclaratie als basis voor slotallocatie 
De basis om te komen tot het toewijzen van slots betreft de capaciteitsdeclaratie die tweemaal per 
jaar wordt vastgesteld (voor het zomer- en winterseizoen) door de luchthaven. In het Besluit 
Slotallocatie is de bevoegdheid voor het twee jaarlijks vaststellen van de capaciteitsdeclaratie belegd 
bij de luchthavenexploitant. In de capaciteitsdeclaratie staat hoeveel slots er in een seizoen verdeeld 
kunnen worden op de betreffende luchthaven.  

Governance 
Airport Coordination Netherlands (ACNL) is een relatief klein publiekrechtelijk ZBO (7,8 fte, €1,1M 
inkomsten). ACNL is per 1 april 2020 omgevormd van privaatrechtelijk naar publiekrechtelijk ZBO en 
sindsdien volledig tarief gefinancierd. De drie gecoördineerde luchthavens betalen een bijdrage en 
de luchtvaartmaatschappijen die gebruik maken van slots betalen een zogenaamde slotfee.  

Het (met name financiële) toezicht op ACNL wordt uitgevoerd door IenW op grond van de Kaderwet 
zelfstandige bestuursorganen en de Wet luchtvaart. De Kaderwet is voor het grootste deel van 
toepassing met uitzondering voor wat betreft de bevoegdheid van de minister om beleidsregels vast 
te stellen met betrekking tot de taakuitoefening van de slotcoördinator (artikel 21) en besluiten van 
de slotcoördinator te vernietigen (artikel 22). Deze twee bepalingen zijn in de Wet luchtvaart niet 
van toepassing verklaard omdat deze bevoegdheden zich niet goed verhouden met de 
onafhankelijke positie die de slotcoördinator op basis van de Slotverordening moet hebben. De EU 
Slotverordening stelt dat de slotcoördinator functioneel en financieel onafhankelijk moet zijn. 

De directie “Bureau Eigenaarsadvisering” (van FIB) is eigenaar en de directie Luchtvaart is 
opdrachtgever (binnen de grenzen van de Slotverordening). De ministeriële verantwoordelijkheid is, 
gelet op de voorgeschreven onafhankelijke taakuitoefening, beperkt tot:  

• goedkeuring van jaarlijkse begroting;
• goedkeuring jaarrekening;
• benoemen, schorsen en ontslaan van de bestuurder;
• vaststellen van de bezoldiging;
• goedkeuring van de tarieven.

IenW mag en kan ACNL dus geen aanwijzingen gegeven over hun taakuitoefening en kan ook geen 
besluiten van ACNL terugdraaien (die binnen de scope van haar wettelijke taak vallen). 

Relevante achterliggende stukken 
Bijgaand linkjes naar relevante achtergrondinformatie: 

• EUR-Lex - 31993R0095 - EN - EUR-Lex (europa.eu)
• IATA - Worldwide Airport Slot Guidelines
• Wet Luchtvaart omvorming ACNL tot publiekrechtelijk ZBO
• Besluit slotallocatie
• Airport Coordination Netherlands | ACNL (slotcoordination.nl)
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1. Fiche Arbeidsomstandigheden grondafhandelaren van 3 mei  2022

1.1. Achtergrond 
• Grondafhandeling vormt een essentiële schakel in de luchtvaartketen, zonder

grondafhandeling kan er niet gevlogen worden. Wereldwijd is de grondafhandeling een sector
met forse concurrentie en krappe marges. In Europa is in principe sprake van een vrije markt
voor grondafhandeling. Op Schiphol is in vergelijking met andere Europese luchthavens een
relatief groot aantal grondafhandelingsbedrijven actief (zes bedrijven inclusief KLM Ground
Services)

• Door het grote aantal afhandelingsbedrijven op Schiphol is er veel concurrentie. Dat is gunstig
voor de luchtvaartmaatschappijen die zelf contracten aangaan met deze bedrijven en ze ook
betalen. Tegelijkertijd kan het leiden tot een hogere werkdruk, minder aandacht voor kwaliteit
en meer drukte op en rond de platforms. De minister van IenW wordt hier om verschillende
redenen politiek op aangesproken.

• De positie van werknemers bij grondafhandelaren op Schiphol komt regelmatig terug in het
politieke debat. Daarbij wordt met name aandacht gevraagd voor de arbeidsomstandigheden
en de werkdruk op het platform. Vakbond FNV trekt hierin samen op met Kamerleden van
onder meer SP en PvdA. In de campagne van FNV is de afgelopen jaren naar voren gebracht
dat de vliegveiligheid in het geding zou zijn door slechte arbeidsomstandigheden. Aangezien
iedereen voor veiligheid staat, is deze stelling in het debat een steeds grotere rol gaan spelen.

1.2. Waar komen we vandaan?
• In 2018 heeft NLR in opdracht van het ministerie onderzocht de gevolgen van groei voor de

veiligheid op Schiphol integraal onderzocht. Uit die eerste Integrale Veiligheidsanalyse (2018)
kwam onder meer naar voren dat een groter aantal bewegingen op het platform zou kunnen
leiden tot meer schades tijdens de afhandelingen van vliegtuigen aan de gate. In het rapport
is een aantal maatregelen voorgesteld om drukte op het platform te verminderen. Denk
daarbij aan het beperken van het aantal toegestane afhandelaren, het toewijzen van vaste
gates aan afhandelaren of het invoeren van pooling van materieel.

• Toen in het voorjaar van 2020 door COVID-19 het aantal vluchten fors afnam, kwamen de op
Schiphol actieve grondafhandelingsbedrijven direct in de problemen. In de periode dat de
steunpakketten nog in ontwikkeling waren, klopten de bedrijven al aan bij de minister van
IenW voor extra steun (€ 25 miljoen), onder meer om de banen van alle circa 3000
werknemers te kunnen behouden. Dit verzoek is destijds niet toegekend, met verwijzing naar
de generieke steunpakketten. KLM heeft uiteraard wel een steunpakket ontvangen.
Uiteindelijk zijn de andere bedrijven met de NOW en al dan niet met hulp van hun
buitenlandse moederbedrijven overeind gehouden.

• Het beperkte aantal vluchten door COVID-19 heeft er toe geleid de meeste bedrijven hun
medewerkers in de flexibele schil hebben ontslagen. Daardoor ontstonden afgelopen zomer
personeelstekorten en zijn vluchten zonder bagage vertrokken.

• In de zomer van 2020 is een motie van Laçin (SP) en Kuiken (PvdA) aangenomen waarin de
regering wordt verzocht de mogelijkheden voor het stellen van sociale vestigingseisen te
onderzoeken. Het rapport is in juli 2021 opgeleverd, maar niet direct naar de Tweede Kamer
gestuurd omdat vanuit vakbond FNV zware beschuldigingen werden geuit over de
totstandkoming van dit onderzoek. Twistpunt daarbij was het niet uitvoeren van een enquête
onder grondpersoneel, die door de onderzoekers uit het onderzoek is geschrapt. FNV bleek
heimelijk een gesprek met de onderzoekers te hebben opgenomen waarin zij het niet
uitvoeren van de enquête als een gemis bestempelden.

• Vanuit IenW is gevraagd om opheldering bij de onderzoekers, aangezien deze uitspraken niet
strookten met het feit dat de enquêtes op voorstel van de onderzoekers zijn geschrapt. In een
briefwisseling met IenW heeft NLR namens het onderzoeksteam aangegeven achter de
gevolgde methodiek en het eindrapport te staan. Daarmee was er voor IenW geen reden om
te twijfelen aan de inhoud van het rapport en is het rapport op 2 november aan de Tweede

7.



Kamer gestuurd. De briefwisseling tussen IenW en NLR is daarbij meegezonden. In de 
Kamerbrief bij het rapport is ook uitleg gegeven over de totstandkoming en is afweging over 
vervolgstappen op basis van rapport expliciet gemaakt. Deze vervolgstappen zijn momenteel 
in uitvoering   

1.3. Waar staan we nu? 
• Naar aanleiding van de Integrale Veiligheidsanalyse van NLR uit 2018 is Schiphol met pooling

(delen) van materieel aan de slag gegaan. Dit houdt in dat bijvoorbeeld trappen, karren en
ander materieel door alle afhandelaren gebruikt kan worden en daardoor niet meer van gate
naar gate gesleept hoeft te worden. Dit proces is door juridische complicaties en de
coronacrisis nog niet van de grond gekomen. Ook bestaat er enige weerstand tegen
equipment pooling op de werkvloer. In de tussentijd zijn regels en procedures aangescherpt
en is een campagne uitgevoerd die gericht is op betere naleving van de regels door
grondpersoneel.

• In het recente onderzoeksrapport van NLR, Ecorys en de Universiteit Leiden wordt
geconcludeerd dat het stellen van sociale vestigingseisen juridisch gezien mogelijk is sociale
wetgeving en veiligheidseisen te handhaven (zie bijlage). Daarbij gelden wel strenge
voorwaarden om het vrije verkeer van diensten in de EU zo min mogelijk te beperken.
De onderzoekers bevelen aan eerst in te zetten op het verbeteren van de veiligheidscultuur en
meldingsbereidheid, het toevoegen van operationele standaarden en het verbeteren van de
arbeidsomstandigheden via het afsluiten van een sector CAO voordat wordt overgegaan tot
het stellen van sociale eisen of het beperken van het aantal aanbieders.

• Op 23 april heeft een ‘wilde’ staking van KLM-personeel het vliegverkeer op Schiphol
behoorlijk verstoord. Achtergrond voor deze staking was de voortdurende werkdruk en de
angst voor uitbesteding van werk aan Viggo. Naar aanleiding van de acties wordt gesproken
over verbetering van de arbeidsvoorwaarden. Tegelijkertijd is er overal een tekort aan
personeel, waardoor een snelle oplossing niet in beeld lijkt en er mogelijk meer stakingen
zullen volgen.

1.4. Waar gaan we naar toe? 
• Op basis van data-analyse concluderen de onderzoekers van NLR, Ecorys en de Universiteit

Leiden dat het op Schiphol zelden voorkomt dat vliegtuigen vertrekken met schade die is
veroorzaakt tijdens het grondproces en vervolgens niet gemeld en gerepareerd is. Op basis
van de data hebben de onderzoekers geen relatie aan kunnen tonen tussen voorvallen
enerzijds en situatie waarin dat voorval zich voordeed anderzijds. Met dit onderzoek kan de
koppeling tussen vliegveiligheid en arbeidsomstandigheden en arbeidsvoorwaarden worden
losgelaten.

• Dat vliegveiligheid geen aanleiding is om verdere stappen te zetten ter verbetering van de
positie van werknemers, betekent niet dat dit om andere redenen (imago luchthaven,
kwaliteit van de dienstverlening, arboveiligheid) niet alsnog kan.

• FNV heeft op 7 oktober 2021 een brief gestuurd aan Schiphol, IenW en WPBL
(werkgeversvereniging). In die brief wordt gesteld dat de chaotisch verlopen zomer enkele
misstanden op het platform zichtbaar heeft gemaakt die aangepakt zouden moeten worden.
FNV stelt een drietal eisen: Een sector-CAO, het vastleggen van operation standards en het
(via regelgeving) beperken van het aantal afhandelingsbedrijven.

• De aangeschreven partijen hebben van FNV enkele maanden de tijd gekregen om tot concrete
en bindende afspraken te komen. Indien dit niet lukt ziet FNV zich genoodzaakt hun leden op
te roepen om in actie te komen.

• De actiepunten uit de brief van FNV zijn door IenW centraal gesteld in de vervolgstappen die
op 2 november jl. (in de aanbiedingsbrief bij het onderzoeksrapport) zijn aangekondigd. In die
Kamerbrief is ook aangekondigd dat door IenW een overleg georganiseerd zal worden met de
betrokken organisaties (incl. FNV), waarbij wordt getoetst of men een gedeeld beeld heeft van
de problematiek, welke maatregelen getroffen kunnen worden en wie welke maatregelen zou
moeten oppakken.
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• Het eerste overleg n.a.v. de Kamerbrief is gevoerd op 7 december 2021. Bij dat overleg is
vastgesteld dat er een redelijk gedeeld beeld bestaat van de problematiek en dat de meeste
partijen constructief aan de slag zijn met de actiepunten.

• Op 3 februari 2022 is een tweede overleg gevoerd met de betrokken partijen. Bij dit overleg is
vanuit de werkgevers en vakbond aangegeven dat voortgang wordt geboekt op de CAO-
onderhandelingen. Daarnaast heeft Schiphol een pad uitgestippeld waarin wordt gewerkt aan
een License to Operate, waarin uiteenlopende eisen (ook op het vlak van veiligheid) gesteld
kunnen worden. Vanuit het ministerie is toegelicht welke mogelijkheden er zijn op het gebied
van regelgeving. Dat ziet op zowel het beperken van het aantal afhandelaren (via een
aanbesteding) als het stellen van regels of toelatingseisen. Over de invulling hiervan wordt in
de komende periode verder gesproken.

• Begin maart hebben WPBL en FNV een onderhandelingsresultaat voor een sector-CAO bereikt.
In april is door de leden van FNV ingestemd met deze afspraken. Dat betekent dat de lonen
voor alle bedrijven (exclusief KLM Ground Services) de komende drie jaar fors stijgen en er
een minimum van 14€ per uur gaat gelden.

• Er is voor eind mei een vervolgoverleg worden gepland.

1.5. Feiten en cijfers
• Zoals aangegeven is op Schiphol een groot aantal afhandelingsbedrijven actief. Met KLM,

Menzies, Aviapartner, Dnata, Swissport en Viggo zijn er zes bedrijven actief in de
bagageafhandeling. Daarnaast worden ook de activiteiten van Axxicom (begeleiding van
minder mobiele passagiers) en WFS (vrachtafhandeling) soms tot grondafhandeling gerekend,
waarmee het totaal op acht komt.

• KLM bekleedt in deze sector een aparte positie. Alle vluchten van KLM en Skyteam partners
als Air France en Delta worden namelijk door de KLM Ground services (een onderdeel van
KLM) bediend. De laatste jaren werden ook de vliegtuigen van Transavia afgehandeld door
KLM-personeel, dat werk is echter begin 2021 overgenomen door Viggo. Daarmee heeft KLM
nog steeds circa de helft van de markt voor grondafhandeling op Schiphol in handen. De
bagageafhandeling van de overige vluchten op Schiphol wordt verzorgd door de vijf andere
genoemde bedrijven.

1.6. Krachtenveld
• Vakbond FNV speelt een belangrijke rol in dit dossier. In hun strijd voor betere

arbeidsvoorwaarden voor de werknemers grijpen ze verschillende argumenten (zoals
vliegveiligheid) aan. Daarom is in het onderzoek van NLR, Ecorys en de Universiteit Leiden
ook de link tussen vliegveiligheid en arbeidsomstandigheden onderzocht. FNV heeft zich tot
het laatste moment verzet tegen de totstandkoming en opzet van het onderzoek.

• Op het vlak van arbeidsvoorwaarden en arbeidsomstandigheden is primair uw collega van
SZW verantwoordelijk. Vanuit SZW wordt echter aangegeven dat er geen signalen van
misstanden (overtreding sociale wetten) zijn en dat het werkgevers, werknemers en
vakbonden vrij staat te onderhandelen over betere afspraken in een CAO. Daarmee is er voor
SZW geen noodzaak actief in te grijpen in deze sector.

• Het ministerie van Financiën heeft als aandeelhouder van Schiphol ook een rol. Schiphol heeft
als bedrijf echter geen contractuele relatie met grondafhandelaren (in tegenstelling tot bij de
beveiliging en schoonmaak). Het ministerie van Financiën stelt zich als aandeelhouder
terughoudend op ten aanzien van inhoudelijke dossiers rondom Schiphol. Dat geldt ook voor
dit dossier.

• Zowel ILT en de arbeidsinspectie (voorheen ISZW) zijn toezichthouders op Schiphol. De
Arbeidsinspectie ziet vooral toe op arbeidsomstandigheden terwijl de ILT gaat over
vliegveiligheid. Beide inspectiediensten hebben niet het beeld dat sprake is van grove
misstanden of consequente overtredingen.

• Er is op Europees niveau een verordening voor de veiligheid van grondafhandeling in
ontwikkeling waarbij de ILT direct toezicht kan gaan houden op de
grondafhandelingsbedrijven en hun activiteiten.
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• Nederland maakt zich op zowel mondiaal als Europees niveau sterk voor het reguleren van de
veiligheid van grondafhandelaren. Bij de Europese Commissie en EASA wordt door Nederland
aangedrongen om snel met veiligheidsregelgeving voor grondafhandelaren te komen.
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grondpersoneel en consumentenrecht.  Daarnaast is er binnen en buiten ons ministerie een
enorme informatiebehoefte om te weten ‘ hoe het zit’. Ik moet zeggen dat ik zelf die behoefte
ook heb en ik denk dat het voor de begeleidende nota’s voor onze minister bij de kamervragen
ook handig is om feitelijke informatie mee te geven.

Vandaar mijn verzoek: ik zou erg graag factsheets hebben op deze onderwerpen die jullie met
me kunnen delen. Ik vermoed dat jullie nog wel factsheets hebben van eerdere debatten
bijvoorbeeld, die jullie wellicht kunnen updaten. Graag zo spoedig mogelijk waarbij ik qua
verdeling denk aan capaciteitsdeclaratie:  aandeelhouderschap: 
werkomstandigheden grondpersoneel:  en consumentenrecht:  (met hulp van

?). Mocht deze verdeling anders moeten laat het me dan weten.

Tot slot wil ik in overweging geven om bij de beantwoording van de Kamervragen wellicht ook
iets meer kader mee te geven aan het begin van de beantwoording voor dat we echt op de
vragen zelf ingaan. Bijvoorbeeld over de verantwoordelijkheidsverdeling ten aanzien van
capaciteitsdeclaratie, operatie van de luchthaven, inhuur van grondpersoneel etc. Jullie moeten
zelf even kijken of dat nuttig/nodig is om ons eigen verhaal te kunnen vertellen voor we de
details van de vragen ingaan.

Vast veel dank voor de factsheets!

Vr. groet,

Ministerie van Infrastructuur en Waterstaat | DG Luchtvaart en Maritieme Zaken | 
 |

Postbus 20904 | 2500 EX Den Haag
Gsm: 06-  | @minIenW.nl
-  -
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Van: @minienw nl> 
Verzonden: maandag 2 mei 2022 13:41
Onderwerp: RTM: Drukke zaterdagochtend op Schiphol, zondag nog drukker en waarschijnlijk meer vluchten geschrapt

Op luchthaven Schiphol is het zaterdagochtend 30 april druk. Maar de drukte heeft niet tot problemen geleid, meldt een woordvoerster van Schiphol. Er loopt extra
kantoorpersoneel rond om mensen op weg te helpen. Geprobeerd wordt om wachtende passagiers zo snel mogelijk te laten doorstromen. 
Schiphol schat in dat het zondag nog drukker wordt dan op zaterdag. Vandaar dat er van luchtvaartmaatschappijen nog ingrijpendere maatregelen worden gevraagd
om de passagiersstroom terug te dringen en zo de werkdruk bij het personeel te verlichten. Of dat gaat lukken is nog niet zeker en er vindt nog altijd overleg plaats
met maatschappijen over het schrappen van vluchten.

Volg aanvullingen via het Newsroom-dashboard.

Wat valt op?

Mediabeeld: Veel media-aandacht voor het tweede drukke weekeinde van de meivakantie op Schiphol; Vrees voor personeelsproblemen ook tijdens
de zomerperiode; kritiek op Schiphol neemt toe

De drukte op Schiphol zaterdag en zondag levert veel media-aandacht op. Maandagochtend openen enkele dagbladen met de drukte.

Nederlandse vakantiegangers stonden zaterdag en zondag uren in de rij voor de detectiepoortjes en de controle van de handbagage. Er was niet genoeg personeel voorhanden om de reizigersstroom te
verwerken.
Schiphol kampt 'over de hele linie' met een schrijnend personeelstekort, erkent een woordvoerder van de luchthaven. 'Dat gaat van beveiligers, marechaussee, bemanning van de incheckbalies,
bagageafhandelaars tot parkeerwachten aan toe.'
De Schiphol-woordvoerder gaat niet in op de vraag of de luchthaven bereid is ook de lonen van de beveiligers te verhogen, om het personeelstekort op die afdeling te verhelpen. 'De beveiligingsbedrijven
hebben een aparte cao, die al eerder is afgesloten', meldt ze per e-mail.
Schiphol kan weinig doen aan  het personeelsgebrek bij KLM en andere vliegmaatschappijen, maar de luchthaven is zelf verantwoordelijk voor het inzetten van voldoende beveiligers. Schiphol heeft
vijfhonderd vacatures op een gewenste personeelssterkte van vijfduizend. Het tekort aan beveiligingspersoneel om de handbagage- en reizigerscontrole uit te voeren was dit weekeinde de belangrijkste
oorzaak van de lange wachtrijen.
KLM gaf zondag aan alles voorlopig onder controle te hebben. Ondanks de drukte heeft de maatschappij volgens een woordvoerder niet echt last van vertragingen. Dat betekent volgens haar dat
toestellen niet hoeven te wachten op passagiers die in de rij staan. ,,En er zijn niet meer annuleringen bij gekomen.'' KLM had voor dit weekend eerder al 47 vluchten geannuleerd.
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Ook op maandag 2 mei is het druk op Schiphol. De luchthaven waarschuwt passagiers
andermaal rekening te houden met veel langere wachtrijen dan normaal. Vooral
maandagmorgen wordt piekdrukte verwacht. Ook de rest van de dag is het druk en
staan reizigers langer in de rij.
De grootste drukte op Schiphol is maandag achter de rug, meldt het ANP ‘s avonds.
Hoewel het net als de afgelopen dag druk was, was die drukte wel beheersbaar, laat de
luchthaven weten. Ook voor dinsdag verwacht het vliegveld een vergelijkbare dag. "Het
is nog steeds meivakantie, dus het blijft druk", aldus een woordvoerster.

Komend weekend ook grote drukte verwacht
Ook komend weekend zal Schiphol "alle zeilen bij moeten zetten" om de drukte het
hoofd te kunnen bieden, aldus een woordvoerder van de luchthaven. Niet alleen komen
er veel vakantiegangers terug, ook qua vertrekkende passagiers belooft het druk te
worden. Het is nog niet bekend of luchtvaartmaatschappijen weer gevraagd wordt het
aantal vluchten te reduceren om daarmee de drukte te verminderen. Volgens de
zegsman "liggen alle opties op tafel", maar is er over concrete maatregelen nog niks
besloten.

Vliegmaatschappijen leggen claim bij Schiphol om annuleringen
Luchtvaartmaatschappijen gaan de schade op Schiphol verhalen van annuleringen die ze
op verzoek van de luchthaven deden. Dat zegt Barin, de organisatie van
vliegmaatschappijen die in Nederland actief zijn, meldt nos.nl.

- Barin-voorzitter Fruitema stelt dat Schiphol de financiële schade op zich zal
moeten nemen en dat deze naar schatting richting een miljoen euro gaat.

- Andere media berichten over een schadebedrag van miljoenen euro's, maar
vermelden daarbij dat Fruitema spreekt wel van een grove schatting en dat hij
over circa een week hoopt met exactere cijfers te komen.

- Dinsdagmiddag is er een overleg tussen Barin en de Schipholdirectie waarin de
claims ter sprake zullen komen. Ook zal de brancheorganisatie eisen dat dit de
laatste keer is dat er gevraagd wordt vluchten te schrappen.

- Een woordvoerder van Schiphol kon nog niet zeggen of de luchthaven van plan is
de claims van vliegmaatschappijen te betalen. "We gaan vanzelfsprekend eerst
het gesprek met ze aan."

Oostdam (ANVR) vindt minister Harbers ‘verdacht stil’
ANVR-voorzitter Oostdam is te gast bij ‘Sven op 1’ en doet daar diverse uitspraken:

- Hij wil ‘zo snel mogelijk’ om tafel met Schiphol, gezien huidige de chaos aldaar.
‘Het is daar alle hens aan dek.’

- ‘Ik denk dat de drukte op Schiphol op korte termijn niet op te lossen is. […] Ik
zeg, heel eerlijk, dat dit tot en met de zomervakantie gaat duren.’

- ‘Het heeft geen zin om boos te blijven’, zegt Oostdam over de huidige situatie op
Schiphol. Dus wil hij snel om tafel met de luchthaven om te kijken naar
oplossingen. ‘Bijvoorbeeld door vluchten naar Rotterdam en Groningen te
verplaatsen.’

- Hij vindt minister van Infrastructuur Harbers ‘verdacht stil’ in die situatie rondom
Schiphol. ‘Ze zien wat imagoschade het oploopt. Dat moet je je aantrekken en
iets aan doen.’

Reisorganisaties: Vakantiegangers nemen vertraging op Schiphol voor lief
Vakantiegangers willen zo graag op vakantie dat ze de lange wachtrijen op Schiphol voor
lief nemen. Dat zeggen reisorganisaties Sunweb, TUI en Corendon. Volgens het trio
hebben reizigers hun vakantie ook niet omgeboekt vanwege de drukte op het vliegveld.
De bedrijven worden wel vaker dan anders door reizigers benaderd met vragen.

- "Mensen willen vooral extra informatie over hun vlucht", zegt een woordvoerder
van Sunweb. Volgens de reisorganisatie zijn vakantiegangers via de media op de
hoogte gehouden van de problemen op Schiphol en weten ze dat ze te maken
krijgen met lange wachttijden.

- Volgens TUI kan het omboeken van een vakantie ook niet zomaar. "Het is
meivakantie, gezinnen zijn gebonden aan deze periode. We hebben daarom
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vakantiegangers verzekerd dat hun vluchten niet worden geannuleerd."
- Corendon is wel door enkele reizigers gebeld om te informeren of ze hun

vakantie eventueel konden verplaatsen, maar heeft uiteindelijk niemand
doorgezet. "Voor veel van onze klanten was het de eerste keer in lange tijd dat
ze eindelijk weer op vakantie konden gaan", aldus de woordvoerder. "Ze waren
bereid de extra lange wachttijden op Schiphol te accepteren."

FTM: Chaos op Schiphol logisch gevolg mainportbeleid (zie Newsroom)
Schiphol kan alleen een grote luchthaven zijn, als de kosten voor de overstappers van
de KLM laag blijven. Onderbetaalde grondmedewerkers zijn zo het logisch gevolg van
het mainportbeleid en de flexibilisering van de arbeidsmarkt, schrijft Follow The Money.
(volledige artikeltekst onderaan)

Opnieuw aandacht voor opening Lelystad Airport
Naar aanleiding van de tweet van VVD-Kamerlid Koerhuis zondag dat Lelystad Airport
z.s.m. moet opengaan voor vakantievluchten van Schiphol, laten RTL Nieuws en Omroep
Flevoland diverse experts aan het woord of de opening van Lelystad soelaas biedt.

- Melkert (TU Delft): "Voor de korte termijn is dit zeker geen oplossing". "Want als
Lelystad al open zal gaan voor commerciële vluchten, duurt dat nog een flinke
tijd.' Bovendien kan Lelystad maar relatief weinig commerciële vluchten aan. "2
procent van de vluchten vergeleken met Schiphol. Een druppel op de gloeiende
plaat dus."

- Voormalig luchtvaartjournalist Burlage noemt het zelfs 'klinkklare onzin' om te
zeggen dat Lelystad Airport een oplossing kan zijn. "Los van de beperkte limiet
kamp je bij Lelystad met hetzelfde probleem als waar Schiphol last van heeft.
Namelijk: het grote personeelstekort."

- Van Doesburg (FNV Schiphol) stelt dat een opening van Lelystad het probleem
voor Schiphol zelfs alleen maar groter maakt: "Schiphol en Lelystad liggen
vrijwel in dezelfde regio. Qua personeel vis je dus in dezelfde vijver. Het
horecapersoneelstekort los je ook niet op door nog een nieuw restaurant te
openen."

- Castelein (Vakbond De Unie) zegt dat het openen van de luchthaven Lelystad
een van de oplossingen voor de problemen op Schiphol is. Ook moeten
medewerkers meer zekerheid krijgen en beter worden beloond.

- Moonen van de Jonge Klimaatbeweging vindt het een opvallende uitspraak.
Schiphol is nu immers dicht door personeelstekorten en niet omdat er te weinig
asfalt ligt. Van haar mag de vliegtaks ook flink omhoog en moet de trein
goedkoper.

Uitwijken naar GAE optie?
- Ook zouden er volgens de VVD ’duizenden vluchten’ naar Groningen Airport

Eelde kunnen uitwijken. „Waarom wordt er zo weinig gebruik gemaakt van Eelde
Airport”, vraagt Koerhuis zich af. „Dat kan nu al duizenden vluchten extra
overnemen, maar die capaciteit wordt dus niet gebruikt. Ik zeg tegen Schiphol en
het kabinet: zorg dat Eelde Airport voor de zomer klaar is om een nieuwe
blamage te voorkomen.” Waarom wordt niet meer gebruik gemaakt van GAE?

- Nadat Groningen Airpot Eelde (GAE) aanbood om vluchten van Schiphol over te
nemen, blijft het stil vanuit Amsterdam. "Er zijn nog geen concrete verzoeken
binnengekomen", laat een woordvoerder weten. Luchtvaartmaatschappij
Corendon vindt bijvoorbeeld dat het vliegveld in Eelde te ver weg ligt.

EUClaim verwacht ook grote zomerdrukte: vlieg vroeg of vanuit buurland
Vaneker van EUclaim verwacht dat het deze zomer weer heel druk gaat worden op
Schiphol. Het tekort aan personeel is niet eenvoudig en snel op te lossen.

- Wie dergelijke toestanden deze zomer wil voorkomen kan het best een vlucht in
de vroege ochtend boeken, stelt hij. ‘In de ochtend is het nu eenmaal minder
druk. Die vluchten zullen niet snel geannuleerd worden.’

- Reizigers kunnen er ook voor kiezen om te vliegen vanaf een buitenlandse
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luchthaven. Misschien is dat geen optie voor wie vlakbij Schiphol woont, maar
voor grote groepen Nederlanders wel. ‘In Brussel, Weeze, Düsseldorf en Keulen
hebben ze de Schiphol-problemen niet. Het is wat verder rijden, maar de
parkeertarieven zijn in Duitsland weer veel gunstiger dan op Schiphol. Dat
scheelt weer’, aldus Veneker.

Stelling Stand.nl: 'Vliegvakanties moeten niet meer vanzelfsprekend zijn'
‘Ook afgelopen weekend was Schiphol het toonbeeld van chaos; lange rijen en hordes
mensen die hoopten mee te kunnen met het vliegtuig. Minister Mark Harbers
(Infrastructuur) verwacht dat problemen op Schiphol voorlopig nog wel even aanhouden
door personeelstekort. Dat werpt de vraag op of we misschien op een andere manier
vakantie moeten gaan vieren? Daarom vandaag in Stand.nl: 'Vliegvakanties moeten niet
meer vanzelfsprekend zijn'.’

Eindstand:

De Speld: KLM gaat wachtplekken met extra beenruimte op Schiphol verkopen
Satirische site De Speld haakt in op de lange wachtrijen op Schiphol:

Schiphol verwacht dat de drukte deze week voorlopig aanhoudt. Veel reizigers
klagen over de ellenlange rijen en de geringe bewegingsvrijheid tot aan de balies.
KLM verkoopt daarom vanaf nu speciale wachtplekken met extra beenruimte.
“Wij balen als koninklijke maatschappij dat mensen op elkaar gepropt in de hallen
en zelfs buiten moeten wachten. Daarom komen we nu met nieuwe wachtplekken
met extra beenruimte zodat iedereen met gemak een lange reis naar de balie kan
maken”, zegt een woordvoerder van KLM. “Wij bieden graag luxe aan onze
klanten, maar niets is natuurlijk gratis. En voor onze ‘members’ hebben we een
upgrade waarbij je zo’n luxe wachtplek krijgt, dat je het gevoel hebt alsof je
gewoon thuis in de woonkamer in de rij staat.”
Transavia en Easyjet zijn ook op de aanhoudende drukte ingesprongen en
verkopen vanaf nu gestapelde wachtplekken tegen een sterk gereduceerde prijs.
Een uitkomst voor de reiziger met een klein budget

Kijktip: VVD-Kamerlid Koerhuis maandagavond bij Op1
Maandagavond is VVD-Kamerlid Koerhuis te gast bij talkshow Op1 om uit te leggen
waarom volgens hem de drukte op Schiphol te voorkomen was geweest (vanaf 22:40
uur).
De aankondiging door Op1 leidt tot verschillende kritisch-cynische opmerkingen, zoals:

- Kluit (Voorzitter reizigersvereniging Rover/senator GroenLinks): ‘Beste
@op1npo: paar uur wachten is geen chaos, dat is ongemak. Er is 1 oplossing: de
VVD uit de regering. Dan krijgen mensen 14 euro, en waren er voldoende
betaalbare int. treinen. Hoop niet dat deze man mag weglopen voor de
verantwoordelijkheid van zijn partij.’

- Adegeest (SATL, HoogOverijssel): ‘Sorry.. die man?’
- Lukassen (RTL): ‘Welke partij levert al sinds 2010 de minister van I&W ?’
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Selectie nieuwssites:
Landelijke media

Stand.nl: 'Vliegvakanties moeten niet meer vanzelfsprekend zijn' (nporadio1.nl, 2
mei 2022 11:51)
Voorman reisbranche: 'Vliegen moet duurder, het kan niet anders' (wnl.tv, 2 mei
2022 15:17)
Voorman reisbranche: 'Vliegen moet duurder, het kan niet anders' (nporadio1.nl,
2 mei 2022 15:51)
Hoe is de Schiphol-chaos op te lossen? 'Stop met die lonen van 10,30 euro per
uur' (rtlnieuws.nl, 2 mei 2022 16:08)
'Personeelstekort is een direct gevolg van wens over zo groot mogelijk Schiphol'
(bnr.nl, 2 mei 2022 18:36)
Maandag was druk, maar beheersbaar, volgens Schiphol (telegraaf.nl, 2 mei 2022
19:16)
Bond ziet in opening Lelystad oplossing voor problemen Schiphol (nd.nl, 2 mei
2022 20:27)

Regionale en lokale media

Bang voor chaos op Schiphol? Boek de vroegste vlucht of wijk uit naar Duitse
luchthavens (destentor.nl, 2 mei 2022 12:54)
Ook grote zomerdrukte verwacht op Schiphol: vlieg vroeg of vanuit buurland
(bndestem.nl, 2 mei 2022 13:20)
Ook grote zomerdrukte verwacht op Schiphol: vlieg vroeg of vanuit buurland
(bd.nl, 2 mei 2022 14:02)
Drukte op Schiphol vestigt opnieuw de aandacht op opening Lelystad Airport
(omroepflevoland.nl, 2 mei 2022 15:27)
Vliegmaatschappijen verplaatsen vluchten nog niet naar Eelde (rtvdrenthe.nl, 2
mei 2022 17:14)
Bond ziet in opening Lelystad oplossing voor problemen Schiphol
(gooieneemlander.nl, 2 mei 2022 20:24)
Bond ziet in opening Lelystad oplossing voor problemen Schiphol
(haarlemsdagblad.nl, 2 mei 2022 20:36)

Selectie radio en tv:

Opnieuw grote drukte op Schiphol (Q-Music, 2 mei 2022 07:11)
Het blijft druk op Schiphol (NPO 1, 2 mei 2022 07:14)
Vliegen moet duurder worden, dat kan niet anders (NPO Radio 1, 2 mei 2022
11:31)
Personeelstekort zorgt voor enorme drukte op Schiphol (BNR Nieuwsradio, 2 mei
2022 11:33)
Lelystad Airport moet de drukte van Schiphol verlichten (Radio Flevoland, 2 mei
2022 12:09)
Openen van Lelystad Airport is niet de oplossing (BNR Nieuwsradio, 2 mei 2022
15:05)
Drukte op Schiphol vestigt opnieuw de aandacht op opening Lelystad Airport
(Omroep Flevoland, 2 mei 2022 17:03)
Lelystad Airport kan technisch gezien open (Radio Flevoland, 2 mei 2022 17:19)

Selectie tweets:
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onderzoeksjournalist @tiesjoosten. https://t.co/ZzEpIZxtwP #KassaTV #vakantie
#meivakantie #schiphol #klm #vliegen #luchtvaart (02-05 20:48 / 1 retweets / 3
favorites)

De chaos op Schiphol is een logisch gevolg van het mainportbeleid
TIES JOOSTEN

Schiphol kan alleen een grote luchthaven zijn, als de kosten voor de
overstappers van de KLM laag blijven. Onderbetaalde grondmedewerkers zijn
zo het logisch gevolg van het mainportbeleid en de flexibilisering van de
arbeidsmarkt. ‘Wij moeten steeds meer doen met minder mensen.’
Chaos bij de bagagebanden. Reizigers staan urenlang te wachten. Koffers raken zoek en
vluchten raken vertraagd.
Nee, dit gaat niet over de wilde staking van de grondmedewerkers van de KLM van eind
vorige maand. Deze chaos speelde zich af in de zomer van 2021. De pandemie woedde
volop, door reisbeperkingen mocht op talloze bestemmingen niet worden gevlogen, de
vliegtuigen waren gemiddeld voor een derde leeg, en toch kon de luchthaven de
passagiersstroom niet aan. Het was te druk, er was simpelweg onvoldoende personeel
om de stroom koffers en tassen in en uit vliegtuigen te laden.
Maar ook dat was niet de eerste keer. Ook in 2015, 2016, 2017 en 2018 was het raak.
Met hun wilde staking hebben de KLM-medewerkers de problemen op Schiphol
nadrukkelijk onder de aandacht gebracht, maar die spelen al veel langer. En hoe de
nationale luchthaven omgaat met het laagstbetaalde personeel hangt nauw samen met
het bedrijfsmodel van de KLM, en het mainportdenken dat het economische beleid in
Nederland al zeker vier decennia domineert.

Gemiddeld is een KLM-vliegtuig tegenwoordig voor bijna 70 procent gevuld met
overstappers
De KLM heeft altijd de ambitie gehad een grote luchtvaartmaatschappij te zijn. Alleen
heeft zij daarvoor een veel te kleine thuismarkt. Zowel de bevolking als het bruto
nationaal product is in landen als Frankrijk, Duitsland en Groot-Brittannië grofweg vier-
tot vijfmaal groter dan in Nederland. Voormalig KLM-topman Ernst van der Beugel vatte
de problemen van de KLM ooit als volgt samen: ‘Dat kleine rotland, waarin niemand
geïnteresseerd was, met die veel te grote luchtvaartmaatschappij.’
De KLM zoekt daarom al sinds haar oprichting naar buitenlanders om haar vliegtuigen te
vullen. Vanuit heel Europa worden reizigers naar Schiphol gevlogen, waar ze
overstappen op een vlucht naar hun eindbestemming. ‘Eitjes rapen,’ noemen KLM-
managers dit aanboren van marktaandeel in het buitenland. Dat doet het bedrijf met
succes. Een gemiddeld KLM-vliegtuig is tegenwoordig voor bijna 70 procent gevuld met
overstappers
Een probleem daarbij is dat overstappers niet aan de KLM of Schiphol gebonden zijn.
Schiphol, Frankfurt of Istanbul: wat kan het hen schelen waar ze overstappen?
Rotterdam is een forse logistieke hub omdat het grote Duitsland nauwelijks om de
Maasstad heen kan als het internationaal handel wil drijven, maar voor een groot
Schiphol bestaat een dergelijke dwingende economische of geografische reden niet.
Om toch zoveel mogelijk transferpassagiers aan te trekken, is jarenlang alles op alles
gezet om Schiphol de goedkoopste hub van Europa te maken. Luchtvaartmaatschappijen
die veel transferpassagiers vervoeren (lees: de KLM) krijgen bijvoorbeeld een korting op
de passenger service charge: het bedrag dat ze betalen om gebruik te maken van de
infrastructuur op de luchthaven. De luchthavengelden op Schiphol zijn zo laag, dat het
merendeel van de omzet op de luchthaven behaald wordt met andere activiteiten:
kopjes koffie verkopen, kantoorpanden verhuren en parkeergarages uitbaten.
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Het bedrijfsmodel met overstappers is een wankel kaartenhuis, waarin op veel
lijnen verlies wordt gemaakt
In 2017 is zelfs een nieuwe Wet luchtvaart inzake de exploitatie van de luchthaven
Schiphol in werking is getreden. Daarin staat dat een bijdrage uit de commerciële
activiteiten van Schiphol aan de luchtvaartactiviteiten voortaan verplicht is. Een deel van
de winst op de parkeergelden wordt zo verplicht aangewend om de havengelden laag te
houden. 
Eerder beschreef Follow the Money al dat vooral de overstappers van de KLM daarvan
profiteren. Ook hoeven transferpassagiers geen vliegbelasting te betalen – Nederlanders
wél. Deze uitzondering is er natuurlijk vooral vanwege de KLM: het bedrijfsmodel met
overstappers is een wankel kaartenhuis, waarin op veel lijnen verlies wordt gemaakt om
op andere lijnen iets te kunnen verdienen. Een paar euro belasting per overstappende
passagier vragen tast het bedrijfsmodel van de zwaan aan.

Acht tegen acht
Voor een soepel transfermodel heeft een luchtvaartmaatschappij veel
grondmedewerkers nodig. Koffers en tassen moeten uit een vliegtuig worden getild en
naar een ander toestel worden gebracht, dat zich misschien helemaal aan de andere
kant van Schiphol bevindt. Dat werk staat bovendien onder grote tijdsdruk: hoe korter
het duurt om bagage te versjouwen, hoe makkelijker je twee vluchten op elkaar kunt
laten aansluiten en hoe meer potentiële verbindingen de KLM kan verkopen.
Ondanks hun sleutelpositie in het transfermodel staan de arbeidsvoorwaarden van
grondmedewerkers op Schiphol al decennia onder druk. Dit komt vooral door het
openbreken van de markt voor grondafhandeling midden jaren ’90. Voorheen werd de
afhandeling op een luchthaven meestal gedaan door (een dochterbedrijf van) de
luchthaven zelf, of door de luchtvaartmaatschappij die er haar thuisbasis heeft.
Als onderdeel van de liberalisering van de Europese luchtvaart kwam daar een einde
aan. Om te voorkomen dat grondafhandelaars hun ‘eigen’ nationale
luchtvaartmaatschappij zouden bevoordelen, wilde de Europese Unie dat voortaan op
elke luchthaven minimaal twee grondafhandelbedrijven actief zouden zijn. Zo zouden
luchtvaartmaatschappijen altijd kunnen kiezen.

Nergens in Europa ging men zo voortvarend met deze liberalisering aan de slag
als op Schiphol
Nergens in Europa ging men zo voortvarend met deze regel aan de slag als op Schiphol.
Waar op de meeste Europese luchthavens twee of drie grondafhandelbedrijven actief
zijn, waren dat er op Schiphol begin vorig jaar acht: KLM Ground Services, Aviapartner,
Swissport, Menzies, Axxicom, WFS, Dnata en Viggo. De werkzaamheden die zij
verrichten, verschillen in essentie niet zoveel van elkaar: ze zorgen ervoor dat vracht en
koffers uit het ene vliegtuig worden gehaald en naar de centrale bagagehal gaan, dan
wel in een volgend vliegtuig worden geladen.
Ook hier vindt de concurrentieslag voornamelijk plaats op prijs: de afhandelaars
‘winnen’ de grondafhandeling van een bepaalde luchtvaartmaatschappij door het laagste
bod op een tender uit te brengen. ‘De vliegmaatschappijen kijken gewoon wie het
goedkoopst is,’ zegt een afhandelaar. ‘Zo zakt elk afhandelbedrijf steeds verder onder
de prijs. Dit gaat ten koste van ons. Wij moeten steeds meer doen met minder mensen.’
Onderzoeksjournalist Jeroen van Bergeijk ging onlangs een maand undercover als
'koffergooier' op Schiphol en publiceerde daar afgelopen zaterdag in de Volkskrant over.
Zijn conclusie: 'Dit is het zwaarste werk dat ik ooit heb gedaan.'
Voor een grondafhandelbedrijf zijn de salarissen veruit de belangrijkste kostenpost. Hun
streven de goedkoopste te zijn en de concurrentie voor te blijven, zet de lonen onder
druk. Ook bij KLM Ground Services, dat niet alleen voor de KLM maar ook voor andere
luchtvaartmaatschappijen de afhandeling doet, zorgt dit voor lage lonen. Daardoor
kampt Schiphol met personeelsschaarste: waarom zou je voor een laag loon ‘het
zwaarste werk ooit’ doen, als je elders met lichter werk evenveel kunt verdienen?

Flexibilisering
Daar komt de herinrichting van de arbeidsmarkt bovenop. Net als in andere delen van
de economie is het grondwerk op Schiphol in toenemende mate ‘flexibel’ geworden. Veel
werknemers hebben inmiddels een tijdelijk-, nuluren- of uitzendcontract. In essentie
wordt een deel van het ondernemersrisico daarmee op de werknemers afgewenteld: als
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er minder werk voorhanden is, kan de werkgever het personeelsbestand makkelijk
inkrimpen. De flexibilisering van de arbeidsmarkt leidt zo tot een verlies van rechten en
een hoger risico voor de werknemer.
Talloze onderzoeken laten zien dat dit extra risico niet resulteert in een hogere beloning.
Werknemers met een zwakke positie op de arbeidsmarkt zijn door deze ontwikkeling
doorgaans juist slechter uit: het lukt ze niet om bestaanszekerheid op te bouwen, en wie
in dit soort sectoren hard werkt, slaagt er steeds minder in om te stijgen op de sociale
ladder.
Waar een grondmedewerker op Schiphol in het verleden door goed te sparen en hard te
werken een huisje kon kopen in de buurt van zijn werk, is dat in de huidige
omstandigheden uitgesloten. Probeer maar eens een hypotheek te krijgen voor een
huisje in de regio rond Schiphol als uitzendkracht met een minimumuurloon.
Het gevolg is dat steeds minder Nederlanders zin hebben dit werk te doen. De
afhandelbedrijven op Schiphol hebben steeds meer moeite hun vacatures te vullen: uit
heel Europa worden inmiddels arbeidsmigranten aangetrokken om het zware werk te
doen. En ook zij houden het zware, slecht betaalde werk vaak niet vol.
Zowel het ziekteverzuim als het verloop is gigantisch. Dit blijkt onder meer uit
de tienduizenden mensen die jaarlijks door de AIVD gescreend moeten worden om
'achter de douane' op de platforms van Schiphol te mogen werken. Dit brengt risico’s
met zich mee. Het Nederlands Lucht- en Ruimtevaartcentrum schrijft in zijn
veiligheidsanalyse dat ‘een hoog personeelsverloop en een gebrek aan ervaring
zorgpunten zijn,’ omdat betrokkenheid en kennis van de veiligheidssystemen op
Schiphol verloren gaan.
En de uitgeklede arbeidsvoorwaarden maken het grondpersoneel vatbaarder voor
criminelen. Regelmatig duiken verhalen op van grondmedewerkers die betrokken zijn bij
drugssmokkel. Criminologen die daar in opdracht van de gemeente Haarlemmermeer
onderzoek naar deden, begrijpen wel waarom: ‘De arbeidsomstandigheden zijn zwaar,
de legale verdiensten zijn naar verhouding pover en de (potentiële) criminele inkomsten
zijn juist hoog of aantrekkelijk.’

De flexibele schil keert niet terug
Sinds de coronacrisis is de situatie voor het grondpersoneel zelfs verslechterd. Hoewel
de KLM met een bedrag van ruim 1,7 miljard veruit de grootste ontvanger is van NOW-
steun, een subsidie die expliciet bedoeld is om personeel tijdens de pandemie te
behouden, besloot het bedrijf tijdens de crisis duizenden mensen te ontslaan. De bulk
van deze ontslagen viel onder het grondpersoneel. Vooral de ‘flexibele schil’ werd flink
ingekrompen. Duizenden grondmedewerkers met een flexibel contract werden naar huis
gestuurd, nu het risico op te weinig werk zich manifesteerde. 
Langzaam maar zeker wordt duidelijk dat de KLM hier een lelijke misrekening heeft
gemaakt. De mensen die toen verdwenen, keren nu niet terug. Ze hebben elders in de
economie emplooi gevonden en hebben geen zin meer in het harde, onderbetaalde
werk. Uit onderzoek van ABN Amro blijkt bijvoorbeeld dat de arbeidsmigranten die
tijdens de pandemie naar hun vaderland terugkeerden, maar mondjesmaat weer in
Nederland aan het werk willen. In eigen land is steeds vaker een goedbetaalde baan te
vinden en ook door Duitsland en België wordt aan ze getrokken.
Voor de werknemers die achterbleven, is de werkdruk daardoor toegenomen. Het werk
moet immers wel worden gedaan. Vakbond FNV waarschuwde vorig jaar al voor de
problemen die hiermee gepaard gaan. In een open brief aan Schiphol-baas Dick
Bensschop schreef de bond in oktober 2021: ‘Nooit meer zo’n zomer als 2021. Een
zomer waarin alles mis ging wat mis kon gaan, een groot personeelstekort leidde tot
overwerkte medewerkers, vliegonveilige situaties en passagiers die het vaak zonder hun
bagage op hun vakantiebestemming moesten doen.’
Sindsdien lijkt er niet veel veranderd. Weliswaar heeft een deel van de grondbedrijven
(hoewel niet KLM Ground Services) inmiddels in een nieuwe cao afgesproken dat ze de
komende jaren zal toegroeien naar een loon van minimaal 14 euro per uur, maar de
vraag is of dat volstaat. De FNV ijvert voor een minimumloon van 14 euro per uur voor
iedereen, en rondom de afgelopen verkiezingen betoonden vrijwel alle partijen zich
voorstander van een algehele verhoging van het minimumloon.
Het is dus de vraag of de verbeterde cao voor grondpersoneel op Schiphol veel verschil
zal maken: elders in de economie is met lichter werk dan immers hetzelfde te verdienen.
De relatieve aantrekkelijkheid van het zware werk op Schiphol neemt pas toe als de
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arbeidsvoorwaarden daar er sneller op vooruit gaan dan elders, maar daarvoor lijkt
momenteel niemand te ijveren.
Voor de KLM zou het zelfs dubbel problematisch zijn als een verbetering van de
arbeidsvoorwaarden van het grondpersoneel (deels) gelijke tred houdt met een
algemene verhoging van het minimumloon. Het betekent een duurdere overstap op
Schiphol, maar het personeelstekort lijkt er niet mee te worden opgelost.

Chaos
Natuurlijk probeert de KLM oplossingen te vinden voor de problemen op de grond. Om
de werkdruk op korte termijn te verlichten, schrapte de luchtvaartmaatschappij de
afgelopen dagen bijvoorbeeld enkele tientallen vluchten en zette ze
kantoormedewerkers in om bij te springen.
Minder aandacht lijkt het bedrijf te hebben voor de structurele oorzaken van haar
personele problemen. Een blik op de vacaturebank van uitzendbureau Randstad leert dat
de KLM nog altijd grondpersoneel probeert te werven met een uurloon dat amper boven
het minimumloon ligt. Daarnaast probeerde de KLM de werkdruk te verminderen door
concurrent Viggo in te huren. Na een jarenlange concurrentiestrijd die de
arbeidsvoorwaarden van het grondpersoneel uitpersten, werd nu de concurrent
binnengehaald om het werk te doen. De vlam sloeg in de plan, met de wilde staking als
gevolg.

De KLM probeert nog altijd grondpersoneel te werven met een uurloon dat
amper boven het minimumloon ligt
Vergelijkbare problemen spelen overal op de luchthaven. De bagagesjouwers mogen
hun noodkreet dan met een uitroepteken op de agenda hebben gekregen,
personeelstekorten zijn er vrijwel overal. Er zijn te weinig chauffeurs, beveiligers,
maaltijdbereiders, schoonmakers, luchtverkeersleiders, monteurs en marechaussees.
Zo blijven de problemen onopgelost. In Nieuwsuur vertelde een afhandelaar dat hij
dagelijks tientallen mensen tekort komt om het werk gedaan te krijgen. ‘De mensen zijn
moe. Ze hebben nooit rust, nooit een dagje vrij om even bij te komen.’ Zijn collega: ‘De
maat is vol.’
Een chaotische zomer ligt in het verschiet, waarin het bedrijfsmodel van de KLM onder
druk staat en de staatssteun voorlopig niet zal worden terugbetaald. Vermoedelijk zal
nog meer overheidsgeld nodig zijn, terwijl een antwoord op de klimaatopgave uitblijft.

Groeten 
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Volg aanvullingen via het Newsroom-dashboard.

In deze RTM:

·  Geluiden over Schipholstaking lijken ‘loos alarm’ / ‘Spookstaking’

·  Duizenden schadeclaims van reizigers om chaos op Schiphol

·  Weer Corendon-vluchten verplaatst van Schiphol naar Rotterdam

·  Schiphol moet misschien ook deze zomer vluchten annuleren, maar dat is wettelijk gezien onmogelijk

·  Nederlandse staat moet ingrijpen bij de wanorde op Schiphol

·  Positie Benschop nog houdbaar? ‘Schipholbaas faalt opzichtig’

·  Barin wil niet praten over beperking vluchten

·  KLM hekelt voorstel Schiphol om vluchten in de zomer te beperken

·  FNV dreigt met ‘hete zomer’ als Schiphol eisenpakket negeert

·  Schiphol: ook in zomerseizoen minder vluchten

·  Claims dreigen voor Schiphol; Voornemen zomervluchten te schrappen wekt woede

·  Reiswereld verbijsterd over zomerplan Schiphol: ’Dit kan helemaal niet’

·  Topman Benschop Schiphol: 'Te lang gestuurd op kosten, te weinig op kwaliteit'

·  Schiphol zegt toe Airlines schadeloos te stellen voor reizigersinfarct

Media-aandacht blijft aanhouden; over een vermeende staking die loos alarm bleek en het gesprek tussen Schiphol-directeur Benschop en FNV.

o De media-aandacht blijft aanhouden, Schiphol directeur Benschop was dinsdagavond te gast in het tv-programma Beau  Daar erkende hij dat er 'te lang is gestuurd
op kosten en te weinig op kwaliteit'. Benschop zei onder andere dat het anders moet, beter moet. En zei hij ‘dit is niet wie wij zijn en wie wij willen zijn’.

o  De Telegraaf opent woensdagmorgen met het nieuws dat claims dreigen voor Schiphol. Het Parool opent met de excuses van topman Benschop: ‘De zomer zal
anders moeten. Dit mag niet nog een keer gebeuren’.  En het FD kopt: ‘Schiphol: ook in zomerseizoen minder vluchten’.

o  Aan het einde van de ochtend klonken er geruchten over een wilde staking. Het ‘leek loos alarm’. Ook Schiphol ontkende op Twitter dat er een werkonderbreking is
geweest.

o  In de namiddag twitterde FNV-campagneleider Schiphol Van Doesburg: “Goed gesprek gehad met @DickBenschop van @Schiphol. Morgen praten we verder.
Gedeelde urgentie: de aantrekkelijkheid van werken op Schiphol moet verbeteren.”

Geluiden over Schipholstaking lijken ‘loos alarm’/’Spookstaking’ (NHD.nl)
Was het een wilde staking of een spookstaking? Ineens waren er woensdagochtend berichten dat medewerkers bij de securityfilters het werk hadden neergelegd.
Maar Schiphol ontkent dat er een werkonderbreking is geweest. Campagneleider Van Doesburg (FNV Schiphol) twitterde eerst dat er een wilde staking gaande was,
later meldde hij dat er grote onduidelijkheid was of dat nu klopte of niet. ,Er gingen in een app-groep berichten rond dat beveiligers het werk om elf uur zouden
neerleggen. En bij onze stand op Schiphol Plaza waren mensen naar ons toegekomen met dezelfde boodschap’, zegt FNV-bestuurder Herrie Hoogenboom. 
Een wilde staking, leek het, niet door de vakbonden gesteund. ,Het is duidelijk dat het bij de beveiligers over de rand loopt. Ze zijn heel boos.’ Hoogenboom heeft zelf
geen toegang tot de security-filters, maar schakelde het hoofd van de beveiliging in, ,,Niks aan de hand, zei hij. Maar het kan best zijn dat er wel degelijk mensen zijn
geweest die het werk hebben neergelegd.’

Duizenden schadeclaims van reizigers om chaos op Schiphol
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Schiphol
Door alle chaos op Schiphol kijkt Corendon naar uitbreiding op andere luchthavens. De
vakantiegigant wilde uitbreiden op de thuisbasis, maar kiest voor groei op Maastricht,
Brussel en de Duitse grensstreek.
Dat zeggen topmannen Steven van der Heijden en Atilay Uslu tegen De Telegraaf. ,,Als
we hier worden weggejaagd, doordat er geen capaciteit of mensen voorhanden zijn, dan
zullen we wel moeten uitwijken", aldus Van der Heijden. Uslu: ,,Ik ken mensen die hier
wonen en die zich niet meer aan dat circus op Schiphol wagen. Reizigers rijden liever
iets verder dan drie uur in de rij te staan op Schiphol."
De vakantiegigant wilde eigenlijk groeien op Schiphol, maar kiest voor andere
luchthavens vanwege de chaos daar. Dat meldt de Limburger. En dus komen andere
luchthavens, waaronder Maastricht Aachen Airport (MAA), nog meer op de radar. Uslu:
„We wilden komende zomer meer vliegen vanaf Schiphol en we konden ook slots
krijgen. Maar we gaan nu meer vanaf MAA vliegen. We verdubbelen van 35.000 naar
70.000 passagiers. Daar hebben we niet de dreiging van verstoppingen. Ik kan mij
voorstellen dat zeker de Nederlandse vakantiegangers die in de grensgebieden wonen,
niet meer naar Schiphol gaan. In Maastricht is voldoende ruimte, in Düsseldorf en in
België ook. Mensen kijken bovendien naar de prijs: als het hier te druk wordt, gaan
mensen ergens anders heen. En als wij ergens anders aanbieden, komen de mensen
vanzelf.”

'Schiphol mag in zomer niet schrappen'
Schiphol moet niet op voorhand vluchten voor de zomervakantie schrappen. Het moet
juist zorgen dat het de dienstverlening voor de drukste periode van het jaar op orde
heeft. Dat zeggen de luchtvaartmaatschappijen in een reactie op het voornemen van
Schiphol om deze zomer minder vluchten te faciliteren.
Tijdens een overleg, slechts luttele uren voor de onheilstijding van Benschop aan de
pers, had de sector nog gesproken met Schiphol over hoe de meivakantie goed af af te
sluiten. De zomer zou later besproken worden. TUI-baas Arjan Kers reageerde
verbolgen. ,,Wat is dit voor boodschap voor al die vakantiegangers die al hebben
geboekt en die dat nog gaan doen?" Zowel TUI als Corendon weigert vluchten te
schrappen.
Slotcoördinator Hugo Thomassen kan nog niet zeggen hoe een eventuele gedwongen
krimp verdeeld zal worden over de luchtvaartmaatschappijen. Sowieso moet het
ministerie van Infrastructuur en Waterstaat daar toestemming voor geven.

Schiphol overlegt met luchtvaartmaatschappijen over drukte komend weekend
Luchthaven Schiphol is druk in overleg met luchtvaartmaatschappijen en reisorganisaties
over maatregelen vanwege de verwachte drukte op de luchthaven komend weekend. De
gesprekken gaan over de mogelijkheid om vluchten te verplaatsen naar een ander
vliegveld, zoals Rotterdam The Hague Airport of Eindhoven Airport. Het schrappen van
boekingen of annuleren van vluchten is vooralsnog niet aan de orde.
Een woordvoerder van KLM bevestigt dat het een verzoek van Schiphol gekregen heeft
om opnieuw te kijken naar het vliegschema voor aankomend weekend. Een besluit is
nog niet genomen.
De luchthavens Rotterdam en Eindhoven hebben laten weten dat ze openstaan voor
uitplaatsingen van vluchten van Schiphol, maar dat hun capaciteit beperkt is wegens
dezelfde vakantiedrukte. Eindhoven Airport kan zaterdag en zondag acht vluchten
opvangen, en Rotterdam The Hague Airport maar een paar vluchten.
Reisorganisaties Corendon en TUI hebben inmiddels al besloten een paar vluchten te
verplaatsen naar Rotterdam.
Groningen Airport Eelde verwacht in de twee weekenddagen zeker zestien extra
vluchten af te kunnen handelen. Het is nog niet duidelijk of Schiphol en
luchtvaartmaatschappijen hiervan gebruik zullen maken.

Vliegvelden Eindhoven en Rotterdam/Den Haag niet bang voor Schiphol-effect
Zo chaotisch als het op Schiphol al enkele weken is en zeker nog even blijft, wordt het
‘vooralsnog’ niet in Zuid-Holland, zegt woordvoerder van luchthaven Rotterdam De Jong
zonder garanties te geven. ,,Ook bij ons zou het met deze krapte op de arbeidsmarkt
broos kunnen worden als ziekmeldingen vanwege corona exploderen en er een wilde
staking uitbreekt. In die zin durf ik niks uit te sluiten.” De overloop is zeer beperkt,
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- De Telegraaf wijdt 3 artikelen aan Schiphol
o Opening: ‘Reisgiganten op ramkoers’
o Krant stelt dat de vliegvakantie van duizenden Nederlanders op de tocht

staat en dat Schiphol een miljoenenclaim van reisorganisaties boven het
hoofd hangt

o Luchtvaartjournaliste De Jong levert bredere kritiek op Schiphol en stelt dat
de luchthaven zichzelf een makkelijk doelwit maakt voor politieke partijen
die willen ingrijpen (in tweet: ‘voor krimpplannen linkse politiek’)

- Telegraaf gebruikt sterke bewoordingen, andere media zijn overwegend
neutraler, maar laten de reisorganisaties aan het woord, die zich in kritische
bewoordingen uiten.

- Oproep komt in het NOS Achtuurjournaal voor als kort nieuws
- Veel lezersreacties (1200+) onder artikelen nu.nl:

o Kritiek op gelijktijdig baanonderhoud, personeelstekort, management en
slechte beloning/arbeidsomstandigheden op Schiphol, terwijl deze hausse
aan reizigers te verwachten was

o Reizigers delen hun vaak slechte Schiphol-ervaringen van de laatste dagen
o Mensen delen positieve ervaringen op regionale vliegvelden
o Roep om Lelystad Airport in gebruik te nemen
o Nadruk op hoog percentage overstappers op Schiphol
o ‘Tijd voor een forse belasting op vliegen’

Schiphol: ‘vervelende’ maatregel, hoofdoorzaak is personeelsgebrek
- Schiphol bevestigt in gesprek te zijn met luchtvaartmaatschappijen over een

oplossing om "de druk op het hele systeem te verlichten". De luchthaven heeft ze
daarom verzocht om boekingen voor dit weekend te schrappen. Voor de periode
tussen 2 en 8 mei vraagt het vliegveld luchtvaartmaatschappijen om geen
nieuwe boekingen aan te nemen. Het is [donderdagavond] nog niet duidelijk
hoezeer de passagiersstroom moet slinken om de situatie beheersbaar te
houden.

- Schiphol zegt in een reactie dat het gaat om een ’vervelende’ en ’zeer
uitzonderlijke maatregel’ die genomen moet worden om de vakantiedrukte in
goede banen te leiden, aldus een woordvoerder. De zegsman zegt dat
personeelsgebrek de hoofdoorzaak is van de problemen op Schiphol. "We hebben
keihard geworven, maar de arbeidsmarkt is erg krap", legt hij uit. "Over de
gehele linie zijn er personeelstekorten, van de parkeerwachten tot aan de
security." De allereerste aandacht gaat nu uit naar een oplossing voor de drukte
in het komende weekend. Over de periode daarna kon Schiphol nog niets kwijt.

- COO/plv. CEO Schiphol Buis geeft in talkshow OP1 (met 854.000 kijkers op plek
7 in de kijkcijfer top-25) toelichting op de oproep.

KLM schrapt vluchten
- KLM zegt in een reactie in gesprek te gaan met Schiphol hoeveel vluchten het

kan annuleren. KLM laat donderdagavond weten te verwachten aanpassingen te
zullen doen in het vluchtschema van vrijdag. De luchtvaartmaatschappij
benadrukt dat het daarom belangrijk blijft dat passagiers op tijd naar de
luchthaven komen.

- KLM heeft vrijdag tientallen vluchten geschrapt van en naar Schiphol vanwege
de grote drukte op de luchthaven. Volgens een woordvoerder haalt het bedrijf de
vluchten preventief uit het rooster om de werkdruk van het personeel te
verlichten. De Jong heeft het over 46 geschrapte KLM-vluchten.

Reisorganisaties annuleren geen vluchten; Corendon wijkt deels uit naar
Rotterdam

- Transavia zegt tegen de NOS geen extra vluchten te schrappen. "We hebben de
laatste tijd al vluchten geannuleerd en onze planning aangepast. Wat er nu op de
planning staat, gaan we vliegen. We waarschuwen onze passagiers wel op tijd
naar de luchthaven te komen." Transavia zegt tegen Hart van Nederland dat op
dit moment nog geen annuleringen verwacht worden, omdat ze eerder al acties
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hebben ondernomen om drukte tegen te gaan. Hierbij moet gedacht worden aan
het samenvoegen van vluchten.

- Ook reisorganisatie TUI is niet van plan om vluchten te annuleren. "We bieden
pakketreizen aan, geen losse vluchten. Als je vluchten gaat annuleren ga je
morrelen aan vakanties van mensen", zegt een woordvoerder. "Voor de
meivakantie is er heel veel geboekt. We zagen in de reisbranche allemaal
aankomen dat het druk zou worden." Topman Arjan Kers verklaart in de
Telegraaf weinig begrip te hebben voor de problemen van Schiphol: “Deze
piekmomenten zijn er elk jaar, dat moet toch voor te bereiden en op te lossen
zijn met concrete acties? Natuurlijk speelt het probleem van beperkte
beschikbaarheid van medewerkers. Maar daar hebben we allemaal mee te
kampen”.

- Corendon, dat net als TUI pakketreizen aanbiedt, is resoluut. "We zullen nul
vluchten annuleren", aldus topman Van der Heijden. De reisorganisatie zegt dat
passagiers naar hun vakantiebestemming gebracht moeten worden en andere
vakantiegangers met die vliegtuigen terug naar Nederland moeten. Ook zegt de
reisorganisatie dat het schrappen van vluchten en vakanties "enorme
schadeclaims met zich meebrengt". Tegenover de Telegraaf ageert Van der
Heijden tegen het hubmodel: „Waarom zouden Nederlandse vakantiegangers
moeten bloeden voor de overstappende passagiers, die goed zijn voor bijna 70%
van het verkeer op Schiphol? Moeten wij vakantiegangers bellen dat hun
vakantie niet doorgaat? Nog los van het feit dat dit enorme schadeclaims met
zich meebrengt.”

o Corendon laat dit weekend twee vakantievluchten vanaf het vliegveld van
Rotterdam vertrekken, in plaats van vanaf Schiphol. Het gaat om een
vlucht op zaterdag en een op zondag, allebei naar Turkije. Voor nu lijkt
het bij deze verplaatsingen te blijven, zegt een woordvoerster.

- Ook Sunweb is woest volgens de Telegraaf. De reisorganisatie is afhankelijk van
luchtvaartmaatschappijen als Transavia, Vueling en SunExpress en heeft geen
idee wat die zullen besluiten. ,,Dat betekent dat we onze klanten ook niet goed
kunnen informeren. Terwijl die hier zo ongelofelijk de dupe van wordt”, aldus een
woordvoerster.

- ANVR-topman Oostdam vindt dat iemand de schade voor reisbedrijven,
operators en zelfstandige ondernemers moet vergoeden, maar heeft ook kritiek
op het hub-and-spoke-model: ,,Dit is de teloorgang van een ooit prachtige
luchthaven en het zegt ook alles over het businessmodel van zowel Schiphol als
de KLM. Bij hen begon het probleem zaterdag, laat ze het dan ook oplossen.
Maar in plaats daarvan stelt men alles in het werk om de transferpassagiers te
ontzien. Leuk, dat hub-and-spoke model. Maar het kan niet zo zijn dat vanwege
internationale overstappers de Nederlandse vakantieganger zijn reis waar hij zo
naar uitkijkt maar moet vergeten.”

o Oostdam op Twitter: ‘Net als je denkt dat het niet gekker kan! @anvr
Schiphol wil vakantievluchten schrappen om chaos te beheersen’

- EasyJet zegt dat het er niet over peinst om vluchten te annuleren.
- Van Deursen van Prijsvrij zegt dat de luchthaven het probleem op hun bordje

legt, in plaats van zelf de zaakjes op orde te hebben. „Schiphol weet al maanden
dat de meivakantie eraan komt en dat het druk zou zijn. In plaats van toen te
handelen, vragen ze nu om vakantievluchten te schrappen. Dit is een enorme
dreun voor de reisbranche, een trieste vertoning.”

Lelystad Airport openen?
Met de oproep van Schiphol rijst de vraag of Lelystad Airport open moet om de nationale
luchthaven te ontlasten. Tegenstanders van Lelystad Airport zijn in de meerderheid.

- Kamerleden Van Raan (PvdD) en Kröger (GroenLinks) verwachten na de oproep
een pleidooi van KLM, Schiphol of VVD om Lelystad Airport of andere vliegvelden
te openen c.q. uit te breiden.

- Kamerlid Koerhuis (VVD) laat inderdaad weten: ‘Dit laat goed zien dat Lelystad
moet opengaan en vakantievluchten van Schiphol moet krijgen’
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- Adegeest (SATL, HoogOverijssel): ‘danielkoerhuis Dit is gewoon brevet van
onvermogen van Schiphol. Mismanagement.’

- Actiegroep SchipholWatch raegeert: ‘Zie hier: drogreden misbruiken om foute
plannen door te drukken. Welkom bij de netwerkcorruptie van Schiphol, KLM,
@MinIenW en @VVD.’

- Actiegroep Red de Veluwe: ‘En natuurlijk zal @klm dit willen benutten om
#LelystadAirport te promoten. Echter dat heeft niks te maken met de oorzaak
van dit probleem of @schiphol. De goedkoopste en grootste willen zijn is de
oorzaak. Een beleid gericht op duurzaam, rechtvaardige prijzen etc de oplossing.’

- Actiegroep Red Gelderland: ‘@danielkoerhuis Nee, #LelystadAirport moet
helemaal niet open voor vakantievluchten. #Schiphol moet vnl vluchten
schrappen vanwege personeelstekorten. Deels veroorzaakt door onderbetaling en
mega-slechte arbeidsvoorwaarden en - omstandigheden. LA heeft geen #natuur-
vergunning.’

- De Jong (Telegraaf) tweet: ‘Lelystad AirPort openen zou de oplossing zijn voor
personeelsproblemen van #schiphol, maar dat is geen oplossing voor nu en deze
zomer. Handjes zijn het probleem’

- Lukassen (RTL): ‘Lelystad kan niet open gaan, want t heeft geen
natuurvergunning. Kan iemand dit aan dit kamerlid [Koerhuis] uitleggen’

RTHA bekijkt verzoeken overnemen Schipholvluchten
Rotterdam The Hague Airport beoordeelt meerdere verzoeken van o.m. KLM en
Corendon om vluchten over te nemen.

- Er kwamen vooralsnog minder dan tien aanvragen binnen, aldus een
woordvoerder.

- De verzoeken van KLM worden nu beoordeeld, daarna volgen die van overige
maatschappijen. Het verzoek van Corendon voor een vlucht op zaterdag en een
op zondag is al goedgekeurd.

- Volgens de zegsman is er "enige ruimte" om vluchten over te nemen. Dan wordt
bijvoorbeeld ook gekeken naar hoeveel personeel beschikbaar is om de bagage
af te handelen. "En ook bij ons is het al drukker vanwege de meivakantie. Maar
we beoordelen iedere aanvraag."

GAE wil vluchten Schiphol overnemen
Luchthaven Groningen Airport Eelde wil de komende tijd vluchten overnemen van
Schiphol.

- Het vliegveld zegt de komende tijd twee extra vluchten per uur te kunnen
uitvoeren, maar daar kwamen volgens directeur Meiltje de Groot nog geen
aanvragen voor binnen.

- De Groot zegt genoeg bagage- en beveiligingspersoneel te hebben om de extra
vluchten aan te nemen. Personeelstekorten zijn volgens luchtvaartmaatschappij
KLM nu juist het probleem op Schiphol. De Groot verwacht vooral volgende week
"een spannende week".

FNV: kans op nieuwe staking klein
Vakbond FNV laat weten dat de kans op een nieuwe staking door KLM-
medewerkers op Schiphol dit weekend heel klein is. FNV-bestuurder David van de
Geer zegt tegen het ANP dat het signaal van de medewerkers is binnengekomen
bij de luchtvaartmaatschappij. De komende tijd zal FNV ook aanschuiven voor
verschillende cao-onderhandelingen bij KLM.
Ook vakbond De Unie, dat grondpersoneel vertegenwoordigt, verwacht dit
weekend geen nieuwe staking. Die staking was volgens voorzitter Reinier
Castelein een "optelsom van ontevredenheid".
Joost van Doesburg, campagneleider Schiphol FNV, wijst erop dat de FNV al ruim
een week geleden minister Harbers en Dick Benschop opriep vluchten te
schrappen.
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5800 passagiers. KLM heeft een aantal vluchten geschrapt, andere Airlines zijn vooralsnog
terughoudend met het schrappen van vluchten.
De slot coördinator heeft in overleg ILT afgesproken dat Airlines zich mogen beroepen op
overmacht als ze door de actuele capaciteitsproblematiek op Schiphol met een dagslot in
de nachtperiode komen (te laat binnen / te vroeg vertrekken). Dit mag alleen dit weekend
(nachten vr-za-zo).
Er vinden op dit moment ook omleidingen naar Rotterdam Airport plaats, hier zijn nog
voldoende slots beschikbaar, dit gaat dus niet af van de capaciteit van anderen. 
IATA en andere Airlines vragen om spoedig overleg met Schiphol om de gevolgen van deze
situatie te mitigeren en een vergelijkbare situatie in de zomerperiode te voorkomen.

Ministerie van Infrastructuur en Waterstaat | DG Luchtvaart en Maritieme Zaken | 

Postbus 20904 | 2500 EX Den Haag
Gsm: 06- @minIenW.nl
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Van: @schiphol nl>
Datum: maandag 02 mei 2022 5:32 PM
Aan: ) - DGLM < @minienw nl>, 
(FIN/DEELNFTK) < @minfin nl>
Kopie: @schiphol nl>
Onderwerp: Update Schiphol 2 mei 2022

Beste  en 

Zie bijgaand de update voor vandaag.

Update Schiphol en meivakantie 02-05-2022

Goede opstart operatie. Iets minder reizigers dan op zondag, wel meer vluchten.
Bij grens, security als aankomst druk maar wel beheersbaar.
Buitenomscenario wederom pro-actief toegepast. Dit scenario wordt gebruikt om de drukte in de
terminal beheersbaar te houden.
Einde ochtend is toegang tot Terminal vanaf Plaza op sommige momenten afgestopt om ruimte te
creëren bij security-processen.
Wachtende passagiers wordt water aangeboden. Vandaag is warme dag en er wordt gezorgd voor
maximale ventilatie in de gebouwen. Onder andere door inzet extra ventilatoren en opzetten
dakramen.
Parool loopt mee met directeur Operatie en is aanwezig bij intern operationeel overleg. Nuttig om
beter begrip te krijgen in wijze waarop drukte intern word gemanaged. Morgen zullen media
uitgebreider worden gesproken door directie Schiphol.
Vooruitblik naar komende dagen: komend weekend wordt weer een uitdaging. Verschillende
maatregelen worden momenteel verkend in samenspraak met airlines, morgen overleg.

Passagiers en vluchten 02-05-2022

Passengers

Total 177129

Arrivals 62195

Departures 61396

Transfers 53538

Flights

Flight movements 1287

Met vriendelijke groet,

+31 (0
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Van: ) - DGLM
Aan: ) - DGLM
Onderwerp: FW: Update Schiphol 5 mei 2022
Datum: dinsdag 17 mei 2022 10:13:07
Bijlagen: image001.jpg

Van: ) - DGLM @minienw.nl> 
Verzonden: donderdag 5 mei 2022 21:00
Aan: ) - DGLM @minienw.nl>; 
- DGLM < minienw.nl>;  DGLM @minienw.nl>; 

- DGLM @minienw.nl>; @minaz.nl>;  - DCO
@minienw.nl>; ) - DGLM @minienw.nl>

Onderwerp: FW: Update Schiphol 5 mei 2022

Hoi,

Hierbij de update van vandaag. 

Uit deze mail en uit de media blijkt dat verplaatsing van vluchten maar beperkt lukt. Ik heb daarom aan Schiphol
gevraagd om aan te geven wat ze verwachten van komend weekend. 

Vriendelijke groet,
 

Bijgaand de update van vandaag, donderdag 5 mei 2022:

Goede dag met meer passagiers dan gisteren. Vooral stevige plus bij de aankomsten.
Alle processen goed, met enige drukte tijdens de pieken, verlopen.
Afgelopen dagen contact gehad met luchtvaartmaatschappijen over het uitplaatsen van vluchten naar
RTHA en Eindhoven. Dit is in beperkte mate gelukt, gesprekken lopen nog door.
Vandaag ook een extra overkapping gerealiseerd zodat – wanneer er een buitenomscenario is en het
slecht weer -  passagiers droog kunnen staan.
Gesprek met de bonden verliep gisteren positief, vandaag vervolggesprek.

Passengers

Total 168295

Arrivals 63017

Departures 55285

Transfers 49993

Flights

Flight movements 1266

Met vriendelijke groet,

+31 (0)6 
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Luchtvaartmaatschappijen hebben gehoor gegeven aan het verzoek van
Schiphol om dit weekend minder passagiers te laten reizen vanwege de
drukte op Schiphol. De drukte wordt veroorzaakt door de meivakantie en de
personeelstekorten die er zijn in de luchtvaartsector. Het tekort bij de
beveiligingsbedrijven – daar zit op dit moment de meeste krapte – is rond de
11%.
Het aantal reizigers op Schiphol wordt de komende dagen met name
verminderd doordat luchtvaartmaatschappijen reizigers annuleren en/of
omboeken en een aantal vluchten uit te plaatsen naar Rotterdam The Hague
Airport (Corendon, Transavia en wellicht ook KLM). Ook annuleert KLM een
aantal vluchten, ook om de werkdruk in het eigen bedrijf te verminderen.
Voor zaterdag 30 april was het verzoek het aantal passagiers met 3500 naar
beneden te brengen. Dat aantal is praktisch bereikt. Voor zondag 1 mei
vinden nog gesprekken plaats tussen Schiphol en de
luchtvaartmaatschappijen. Schiphol verwacht daar zaterdag in samenspraak
met de luchtvaartmaatschappijen ook meer duidelijkheid over te kunnen
geven. 
Reizigers die dit weekend reizen via Schiphol moeten nog steeds rekening
houden met drukte en wachttijden. Schiphol raadt hen aan zich goed voor te
bereiden op hun reis. Tips ter voorbereiding vinden reizigers op Schiphols
website en app. Voor vragen over hun specifieke vlucht raadt Schiphol
reizigers aan met hun luchtvaartmaatschappij contact op te nemen. 

Reizigers en vluchten 29 april 2022
Passengers

Total 187769

Arrivals 64497

Departures 67908

Transfers 55364

Flights

Flight movements 1247
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Arrivals 71411

Departures 58660

Transfers 50990

Flights

Flight movements 1293
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Van: ) - DGLM
Aan: ) - DGLM
Onderwerp: RE: Factsheet KMAR beveiliging burgerluchtvaart en wachtrijden
Datum: woensdag 4 mei 2022 15:51:05

Ha,

Thanks! Ging inderdaad vooral om de achtergrondinformatie, dus helemaal goed zo!

Vr .groet,

Van: ) - DGLM @minienw.nl> 
Verzonden: woensdag 4 mei 2022 14:58
Aan: ) - DGLM @minienw.nl>
CC: ) - DGLM @minienw.nl>; 

- DGLM @minienw.nl>; le) -
DGLM @minienw.nl>;  - DGLM

@minienw.nl>
Onderwerp: Factsheet KMAR beveiliging burgerluchtvaart en wachtrijden

Nav  jouw verzoek aan om een factsheets KMAR en beveiliging bij deze een basic factsheet.

Hij is volledig afgestemd met JenV maar slecht deels met de KMAR – wegens vakantie de
reguliere mensen niet aanwezig.
De informatie klopt wel, ook zonder volledige afstemming.

Vriendelijke groet,

 

Ministry of Infrastructure and Watermanagement
Directorate-General For Transport And Aviation 
Unit Aviation Safety & Security
Rijnstraat 8
PO Box 20904 
NL - 2500 EX Den Haag
The Netherlands
mobile: +31 (0)  telephone: + 31 (0)70 -  fax: + 31 (0)70 -  
e mail: @minienw.nl
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FACTSHEET VERANTWOORDELIJKHEDEN BEVEILIGING BURGERLUCHTVAART t.a.v. het 
LUCHTHAVENPROCES    
 
Datum: 4 mei 2022 
 
 

1. Min JenV is op grond van artikel 37ab Luchtvaartwet beleidsverantwoordelijk voor de 
beveiliging van de burgerluchtvaart. De KMar is namens Min JenV belast met het toezicht op 
de vereisten en uitvoering van de wet- en regelgeving in het kader van de beveiliging van de 
burgerluchtvaart. De luchthavens in Nederland zijn zelf verantwoordelijk voor het 
organiseren en uitvoeren van de beveiligingstaken die hen wettelijk zijn opgelegd (w.o. 
controleren van passagiers en bagage). 

 
2. Particuliere beveiligingsmedewerkers die werkzaamheden uitvoeren in het kader van de 

beveiliging van de burgerluchtvaart dienen onder andere een opleiding te volgen, een 
achtergrondonderzoek te ondergaan en over een politietoestemming te beschikken. De 
KMar houdt toezicht op deze vereisten en op de uitvoering van beveiligingswerkzaamheden 
in het kader van de beveiliging van de burgerluchtvaart. Specifiek de politietoestemming 
wordt verstrekt op basis van de Wpbr. 

 
3. Bovengenoemd beveiligingspersoneel dient over een luchthavenidentiteitskaart te 

beschikken. Dit wordt op Schiphol de Schipholpas genoemd. Voor afgifte van deze pas is ten 
aanzien van ‘security’ een achtergrondonderzoek en een Security Awareness training 
(genaamd: Beveiligingsbewustmakingsopleiding t.b.v. luchthavenidentiteitskaart) vereist. De 
genoemde opleiding wordt verzorgd door de luchthavenexploitant en staat onder toezicht 
van de KMar.  
 

4. T.a.v. het achtergrondonderzoek is de KMar gemandateerd door de AIVD om de 
achtergrondonderzoeken uit te voeren die noodzakelijk zijn voor afgifte van een 
Schipholpas. Het uitvoeren van een achtergrondonderzoek en afgifte van een Schipholpas 
duurt gemiddeld enkele werkdagen. In sommige gevallen (bijv. indien de persoon in het 
buitenland heeft gewoond) wordt het onderzoek door de AIVD zelf uitgevoerd en kan het 
tot enkele weken duren. 

 
5. Door de noodzaak tot het volgen van de verplichte opleidingen, het achtergrondonderzoek 

en het proces tot afgifte van een politietoestemming en een Schipholpas is vroegtijdige 
planning van nieuw beveiligingspersoneel dat werkzaamheden uitvoert in het kader van de 
BBLV op de luchthaven van belang. Onmiddellijk inzet van nieuw te werven 
beveiligingspersoneel voor deze taak is lastig te realiseren. 

 
 

6. Inzet van de KMar voor de grens wordt wekelijks geanticipeerd op de verwachte aantallen 
passagiers en waar nodig op geprioriteerd. Ook de taken in het kader van openbare orde en 
Veiligheid en toezicht BBLV op security zijn in principe planmatig gedekt. Uitdaging kan wel 
zijn de inzet voor crowd control als wachtende rijen passagiers onrustig worden. Dit kan 
gevolgen hebben voor de inzet op de geplande taken. 

 
 











Cabinepersoneel (VNC) over de arbeidsomstandigheden van cabinepersoneel aan boord van
vliegtuigen?
Vraag 3
Zo ja, wat hebben deze gesprekken tot op heden volgens u opgeleverd?
Vraag 4
Herkent u het geschetste beeld over de werkdruk van cabinepersoneel aan boord, zoals wordt
geuit in het persbericht dat door de VNC is uitgezonden?
Vraag 5
Wat is de reden dat er tot op heden geen nulmeting heeft plaatsgevonden naar vliegveiligheid in
relatie tot arbowetgeving betreffende de arbeidsomstandigheden voor cabinepersoneel aan
boord?
Vraag 6
Bent u bereid alsnog opdracht te geven om de door VNC gevraagde nulmeting uit te voeren?
Vraag 7
Kunt u helderheid verschaffen over de vraag bij welke inspectiedienst (Inspectie Leefomgeving
en Transport (ILT) of Nederlandse Arbeidsinspectie) de primaire verantwoordelijkheid ligt als het
gaat over de arbeidsomstandigheden van cabinepersoneel aan boord? Of kunt u aangeven hoe
de taakverdeling tussen deze diensten op dit onderwerp is georganiseerd?
Vraag 8
Kunt u zich voorstellen dat cabinemedewerkers zich als gevolg van de toenemende werkdruk
zorgen maken over het kunnen borgen van de veiligheid van collega’s en passagiers tijdens
vluchten?
Vraag 9
Wat gaat u doen om tegemoet te komen aan de geuite zorgen? Bent u bereid om dit te
bespreken tijdens het eerstvolgende overleg van het platform vliegveiligheid en sociale
vraagstukken?
Vraag 10
Wat is uw reactie op de oproep van VNC aangaande de lage meldingsbereidheid van
cabinepersoneel in het geval van incidenten en onveilige situaties aan boord tijdens vluchten?
Vraag 11
Deelt u de indruk dat er in toenemende mate sprake is van overlast door passagiers en onveilige
situaties aan boord? Zo ja, bent u bereid om ook hierover in gesprek te gaan met
cabinepersoneel? 2)
Vraag 12
Bent u bereid om in internationaal verband te pleiten voor het opnemen van cabinepersoneel als
meldingsplichtige categorie voor onveilige situaties aan boord, zodat ook deze beroepsgroep -ter
vergroting van de vliegveiligheid- kan worden opgenomen in de desbetreffende regelgeving van
de European Union Aviation Safety Agency (EASA)?
Vraag 13
Hoe verhoudt de huidige drukte op Schiphol zich tot het feit dat luchtvaartmaatschappijen
steeds meer passagiers per vlucht vervoeren?
Vraag 14
Bent u bereid om grootschalig onderzoek te verrichten naar de werkdruk in de luchtvaart, nu
zowel cabinepersoneel als bagage-afhandelaars reeds geruime tijd ernstige klachten uiten over
de werkdruk in hun beroep? 3) 4)
Vraag 15
Erkent u dat het grondpersoneel in de luchtvaartsector al jaren vraagt om fatsoenlijke
arbeidsvoorwaarden en veiligere werkomstandigheden?

30























Van: ) - DGLM
Aan: schiphol.nl)
Onderwerp: RE: SPOED: input gevraagd voor beantwoording Kamervragen - graag uiterlijk vrijdag a.s.
Datum: vrijdag 6 mei 2022 11:59:00

Hi 

weet dat je het razend druk hebt. Was alleen benieuwd of je me een indicatie kunt geven
wanneer jullie input voor de beantwoording van de Kamervragen volgt. Waarvoor dank. En
sterkte in deze hectische periode!

Groet, 

Directie Luchtvaart
Ministerie van Infrastructuur en Waterstaat
T: 070 
M: 06 
@: @minienw.nl
www.rijksoverheid.nl/ministeries/ienw

Van: ) - DGLM 
Verzonden: maandag 2 mei 2022 14:27
Aan:  @schiphol.nl) < @schiphol.nl>
Onderwerp: SPOED: input gevraagd voor beantwoording Kamervragen - graag uiterlijk vrijdag
a.s.
Urgentie: Hoog

Beste 

fijn je zojuist gesproken te hebben. We hebben met spoed jullie input nodig voor de
beantwoording van Kamervragen van lid Boucke (D66) over de situatie op Schiphol (zie
bijlage).

Zou Schiphol voor de vragen 2, 3, 4 en 6 t/m 10 een antwoord kunnen maken die wij kunnen
gebruiken voor de beantwoording van deze Kamervragen?

De antwoorden moeten maandag 9 mei a.s. bij ons de lijn in. Lukt het om uiterlijk vrijdag a.s.
input te leveren?

Alvast veel dank en sterkte met alle logistieke uitdagingen op de luchthaven.

Hartelijke groet,
r

........................................................................
Directie Luchtvaart
Ministerie van Infrastructuur en Waterstaat
Rijnstraat 8 | 2515 XP | Den Haag
Postbus 20904 | 2500 EX | Den Haag
........................................................................
T: 070 
M: 06 
@: @minienw.nl
www.rijksoverheid.nl/ministeries/ienw
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registered in Amstelveen, The Netherlands, with registered number 33014286 
********************************************************
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Flights

Flight movements 1269
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Van: @schiphol.nl> 
Verzonden: woensdag 4 mei 2022 17:06
Aan: ) (FIN/DEELNFTK) @minfin.nl>; ) -
DGLM @minienw.nl>
CC: @schiphol.nl>; schiphol.nl>
Onderwerp: Update Schiphol 4 mei 2022

Beste  en 

Bijgaand de update van vandaag, woensdag 4 mei 2022.

Vergelijkbaar beeld met gisteren. Minder passagiers t.o.v. het weekend. Wel druk, maar alle processen goed
beheersbaar.
Op enige momenten wel doorstroom bij security moeten stoppen als gevolg van beperkte bezetting op de
grenspassage bij de KMar.
In de ochtend geruchten over mogelijke wilde staking bij de beveiliging. Bijgevoegde oproep was beschikbaar om
breed te verspreiden. Er is uiteindelijk geen sprake geweest van een staking of werkonderbreking.
Zojuist is een gesprek met de vakbonden en beveiligingsbedrijven gestart. Morgen (of zoveel eerder indien nodig)
een nadere terugkoppeling.

Passengers

Total 159596

Arrivals 58283

Departures 53131

Transfers 48182

Flights

Flight movements 1243

Met vriendelijke groet,

+31 (

Evert van de Beekstraat 202, 1118 CP Schiphol, The Netherlands
P.O. Box 7501, 1118 ZG Schiphol, The Netherlands, schiphol.nl

37

5.1 lid 2 sub e

5.1 lid 2 sub e 5.1 lid 2 sub e 5.1 lid 2 sub e
5.1 lid 2 sub e

5.1 lid 2 sub e 5.1 lid 2 sub e

5.1 lid 2 sub e 5 1 lid 2 sub e

5.1 lid 2 sub e
5.1 lid 2 sub e

5.1 lid 2 sub e
5.1 lid 2 onder e



Group_emailhandtekening

Follow us on: Facebook  Twitter  Linkedin  Youtube  Instagram

37













weekend minder passagiers te laten reizen vanwege de drukte op Schiphol. De drukte
wordt veroorzaakt door de meivakantie en de personeelstekorten die er zijn in de
luchtvaartsector. Het tekort bij de beveiligingsbedrijven – daar zit op dit moment de
meeste krapte – is rond de 11%.
Het aantal reizigers op Schiphol wordt de komende dagen met name verminderd doordat
luchtvaartmaatschappijen reizigers annuleren en/of omboeken en een aantal vluchten uit
te plaatsen naar Rotterdam The Hague Airport (Corendon, Transavia en wellicht ook KLM).
Ook annuleert KLM een aantal vluchten, ook om de werkdruk in het eigen bedrijf te
verminderen.
Voor zaterdag 30 april was het verzoek het aantal passagiers met 3500 naar beneden te
brengen. Dat aantal is praktisch bereikt. Voor zondag 1 mei vinden nog gesprekken plaats
tussen Schiphol en de luchtvaartmaatschappijen. Schiphol verwacht daar zaterdag in
samenspraak met de luchtvaartmaatschappijen ook meer duidelijkheid over te kunnen
geven. 
Reizigers die dit weekend reizen via Schiphol moeten nog steeds rekening houden met
drukte en wachttijden. Schiphol raadt hen aan zich goed voor te bereiden op hun reis. Tips
ter voorbereiding vinden reizigers op Schiphols website en app. Voor vragen over hun
specifieke vlucht raadt Schiphol reizigers aan met hun luchtvaartmaatschappij contact op
te nemen. 

Reizigers en vluchten 29 april 2022
Passengers

Total 187769

Arrivals 64497

Departures 67908

Transfers 55364

Flights

Flight movements 1247
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Voorbereiding werkbezoek Schiphol irt drukte 

Lijn minister over drukte Schiphol: 
-Het is in de eerste plaats voor reizigers op Schiphol heel vervelend dat ze deze meivakantie te
maken hebben gehad met drukte en annuleringen.
-Vandaag ben ik op Schiphol om me op de hoogte te laten stellen. Uiteraard is er in de afgelopen
weken intensief contact geweest tussen het ministerie en Schiphol en hebben we vinger aan de pols
gehouden.
-Wat ik hier vandaag gezien heb is een groep bevlogen en hardwerkende mensen die in alle facetten
van dit bedrijf werken om reizigers op een goede manier van en naar hun bestemming te krijgen.
Medewerkers trekken zich de situatie erg aan en het is me duidelijk dat ze een been bijtrekken om
reizigers zo goed mogelijk van dienst te zijn. Zo wordt dit weekend onder andere kantoorpersoneel
ingezet.
-personeelstekort is een probleem wat breder speelt dan alleen in de luchtvaart en wat zich niet
1,2,3 laat oplossen.
-Wel is het belangrijk dat reizigers een voorspelbare reis kunnen maken vanaf Schiphol en reizen met
het vliegtuig een betrouwbare optie blijft om op vakantie, zakenreis of naar familie of vrienden te
gaan.
-Goed dat Schiphol in gesprek is met luchtvaartmaatschappijen en werknemers om te kijken naar
oplossingen om drukte nu en voor de zomervakantie te beheersen. Hierover houden we contact.

Q: Wat vind u ervan dat personeel hier onder barre omstandigheden voor zulke lage lonen werkt?  
A: Personeel hier op de luchthaven werkt hard en sommige beroepen zijn fysiek zwaar. Schiphol is 
met medewerkers en bonden in gesprek over arbeidsomstandigheden en de vergoeding voor het 
werk. Dit is aan de werkgever, maar het is natuurlijk wel belangrijk dat arbeidsomstandigheden en 
de daarbij behorende beloning eerlijk zijn en deze gesprekken daarover plaatsvinden.  

Q: Wat is volgens u dan een eerlijke beloning?  
A: Het is aan de werkgever en de bonden en werknemers om daarover overeenstemming te vinden. 
Hiervoor is ook de CAO voor bagagemedewerkers vastgesteld. Daarin moeten wensen van 
medewerkers en werkgevers bij elkaar komen.  

Q: Waarom stelt u geen maximum aan het aantal bagage-afhandelaars op Schiphol? Schiphol geeft 
aan zich aan uw regels te houden en de regels die u heeft opgesteld aan te houden. Zou een 
vermindering van het aantal afhandelaars voor u een optie zijn en bent u het eens dat dit meer rust 
zou brengen? 
A: 

• Onderzoek heeft aangetoond dat het aantal afhandelaren op de luchthaven niet leidt tot een
onveilige situatie voor de luchtvaart.

• Dus er is op dit moment geen directe aanleiding om in te grijpen
• Ik kan me wel voorstellen dat er ook andere redenen zijn (imago luchthaven, kwaliteit van de

dienstverlening, arboveiligheid) om kritisch te kijken naar het aantal afhandelaren op Schiphol.
• We hebben daar ook gesprekken over met de betrokken partijen, waaronder ook de

vakbonden.
• Op 3 februari 2022 is het laatste overleg geweest. Daar heeft Schiphol een pad uitgestippeld

waarin wordt gewerkt aan een License to Operate, waarin uiteenlopende eisen (ook op het vlak
van veiligheid) gesteld kunnen worden.
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• Begin maart hebben WPBL en FNV een onderhandelingsresultaat voor een sector-CAO bereikt.
In april is door de leden van FNV ingestemd met deze afspraken. Dat betekent dat de lonen
voor alle bedrijven (exclusief KLM Ground Services) de komende drie jaar fors stijgen en er een
minimum van 14€ per uur gaat gelden.

• Er is voor eind mei een vervolgoverleg gepland.

Q: Vindt u dat Dick Benschop zou moeten vertrekken als gevolg van deze situatie?  
A: Benschop heeft zijn excuses gemaakt aan betrokkenen en me verzekerd dat hij zijn uiterste best 
doet samen met alle partijen aan goede oplossingen te werken voor de zomerperiode. Zijn vertrek 
draagt wat mij betreft niet bij aan verbetering van de situatie of oplossen van het personeelstekort. 

Q: KLM wil meer in de nachten gaan vliegen om drukte te spreiden. Wat vindt u van dat plan?  
A: Er is een vastgesteld maximum aantal nachtvluchten en daar wordt niet aan getornd. Oplossingen 
moeten binnen bestaande kaders worden gezocht en mogen niet meer druk op de omgeving leggen. 

Q: Zou het openen van Lelystad Airport een oplossing zijn voor dit probleem?  
A: In het Coalitieakkoord is afgesproken dat over het openen van Lelystad Airport in 2022 een besluit 
wordt genomen. De huidige situatie zorgt niet voor een sneller besluit hierover, ook omdat het in 
geen enkel geval een acuut probleem oplost. Het is geen draaiende operatie. Het schuiven met 
vluchten blijkt voor Schiphol en vliegmaatschappijen wel een oplossing. Voor vandaag zijn 6 
vertrekkende vluchten verplaatst naar Rotterdam The Hague Airport. Ook Maastricht heeft 
aangegeven een beperkt aantal vluchten te kunnen overnemen. Dit biedt verlichting voor Schiphol 
en een oplossing voor reizigers die een vlucht hebben geboekt.  

Q: Bent u niet bang dat Schiphol een lachtertje wordt en vliegmaatschappijen liever vanuit België en 
Duitsland vertrekken, waar ze het wel voor elkaar hebben?  
A: Het is belangrijk voor reizigers en voor onze economie dat Schiphol een goed internationaal 
netwerk behoudt. Daar maak ik me zeker hard voor. Daarom is het ook goed dat Schiphol naar 
oplossingen zoekt samen met medewerkers, bonden en luchtvaartmaatschappijen om de 
dienstverlening te kunnen bieden die bij een internationale luchthaven hoort. Meneer Benschop 
heeft me vandaag laten weten dat alle inzet hierop is gericht.  

Q: Eist u van Schiphol verbetering? Ook met de zomervakantie in het vooruitzicht?  
A: Schiphol heeft aangegeven herhaling te willen voorkomen. Het is een zelfstandig bedrijf en ik ga 
niet over hun bedrijfsvoering. Natuurlijk zie ik niet graag een herhaling van de situatie van de 
afgelopen weken. Dat wil Schiphol ook niet, dus daar zijn we het eens. Alle acties zijn erop gericht 
om reizigers een prettige en betrouwbare vliegreis te bieden. Iedereen herkent dat de vakantie al 
begint bij het inchecken en dat willen we graag zou houden. Dezelfde betrouwbaarheid moet gelden 
voor reizen met een ander doel, zoals zakenreizen.   

Q: Moeten we hieruit opmaken dat de luchtvaart het einde van de groei heeft bereikt en Schiphol 
het gewoon niet meer aan kan? 
A: Dat is een conclusie die wat kort door de bocht is. Personeelstekort is een probleem wat zich in 
veel sectoren voordoet. De luchthaven heeft corona een stevige crisis achter de rug en moet zich 
weer inrichten op meer reizigers. Dat kost even tijd en dat geldt voor meer sectoren.  

Q: Vindt u dat vliegen geen vanzelfsprekendheid meer moet zijn? Moeten we met de auto of trein 
met vakantie?  
A: Ik vind het belangrijk dat we voor onze economie en voor vakantie of het bezoeken van vrienden 
of familie met het vliegtuig kunnen blijven gaan en mensen daar een eigen keuze in kunnen maken. 
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s (ITOP) - KLM;  - DGB; @tuifly.nl';
@tui.nl';  ,

 (SPLZL) - KLM;  (SPLOZ) - KLM; 
; @minienw.nl; @lvnl.nl

Onderwerp: OSO meeting
Tijd: donderdag 28 april 2022 10:30-12:00 (UTC+01:00) Amsterdam, Berlijn, Bern, Rome,
Stockholm, Wenen.
Locatie: Microsoft Teams-vergadering
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Royal Schiphol Group 

P.O.Box 7501, 1118 ZG Schiphol, The Netherlands 

+31 (0)20 601 9111 

Royal Schiphol Group N.V. 

C of C Amsterdam 34029174 

NL11 ABNA 0621 8441 79 

Dear airline partner of Schiphol, 

We are currently in the first week of the May holidays 2022 and since Saturday 23 April we have encountered 

different major operational issues during these days and we expect that the effects of these will not be under 

control without taking severe measures in our operations. Various factors have an impact on the current 

situation such as: 

1. The staffing by Security, KMAR and ground handling agents was already short and is now showing

large uncertainties. In the preparations for the May vacation extra attention was given to this.

Nevertheless, during the past days we are experiencing an extra shortage of staff due to sickness and

no shows. This is unexpected and is putting extra pressure on the existing staff. 

2. The unannounced strike by KLM-staff on Saturday had a major impact on the process and has caused 

a knock-on effect for the days following. 

3. Passengers have been triggered via media coverage on Saturday and the days after to arrive at the

airport earlier. This disrupts planning and causes extra pressure on airport processes. Advice via the

airlines and our own channels did not make a difference due to this overwhelming coverage. 

Passenger behaviour is also more aggressive which forms a risk for safety and public order at the

airport. 

The above are the most important reasons why the operation has been very challenging and has led to poor 

on time performance, almost no time to recover from peaks, long queuing lines throughout the terminal, 

incidentally passengers becoming unwell and many passengers not being able to catch their flight. For the 

staffing at the security filters we do not foresee any quick wins to get this settled in the short term, and 

certainly not in the upcoming days of the May holidays. In addition, KMAR capacity remains very uncertain. 

As the airport operator it is our responsibility to ensure passenger wellbeing, public order and safety. We 

therefore urge each airline to decrease the number of passengers departing from Schiphol in the upcoming 

days so that safety is guaranteed. Shifting or delaying the flights does not seem to be an adequate solution as 

passenger numbers remain high during the May holidays and will likely only make matters worse. 

Major operational issues May 

vacation 2022; request to 

airlines 

 

Select status 

28 April 2022 
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Royal Schiphol Group Page 2 of 2 

Our urgent request to you is to cancel bookings for departing local passengers for May 2 until May 8 and 

ensure that no new bookings are made for the coming period.  We understand that this request is unusual, 

but we would not do this if we did not consider it necessary to meet the operational challenges ahead and to 

prevent the more drastic option to decrease the airport capacity, which we really would like to avoid. 

In the graph below is our forecast for the coming days and the capacity of the security filters in which it is clear 

that the passenger numbers are higher than the available security capacity. The orange line is the maximum 

security staff capacity that is available for Saturday April 30 and Sunday May 1. Our request to all airlines are to 

lower in total 3,500 local boarding passengers on Saturday and 5,800 local boarding passengers on Sunday. 

Rebooking these passenger numbers to week 18 will not be an option as we also expect passenger demand to 

remain high. 

If you have any questions about this letter please contact your Customer Support Manager or Partnerships 

Manager. 

Sincerely yours, 

 

 

Royal Schiphol Group 
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Oproep van Schiphol om niet te staken;  

we zijn in gesprek met vakbonden en beveiligingsbedrijven 

Beste collega’s. 

Het is alle hens aan dek. Het is voor jullie en ons allemaal een hele drukke 
meivakantie. De werkdruk ligt hoog.  

Ik heb gisteren publiekelijk gezegd dat wij ervoor moeten zorgen dat Schiphol 
een aantrekkelijke plek is en blijft om te werken. Een plek waar we met elkaar 
trots op kunnen zijn en blijven. Dat betekent dat wij de komende tijd alles op alles 
zullen zetten om meer mensen aan te trekken, ook voor de beveiliging op 
Schiphol. Ik heb ook gezegd dat daarbij naar de beloning moet worden gekeken. 
Over de vraag hoe we dat het beste doen, gaan wij in overleg met de 
beveiligingsbedrijven en met de vakbonden.  

Vanmiddag overleg 

Er is vanmiddag een afspraak met de vakbonden. Ik wil jullie daarom vragen om 
niet het werk neer te leggen. Zo'n wilde actie gaat ten koste van onze passagiers 
en het verhoogt de werkdruk die er al is. We weten allemaal nog hoe de staking 
aan het begin van de meivakantie voor chaos zorgde en de gevolgen daarvan 
voelen onze collega’s tot op de dag van vandaag.  

Mijn oproep: ga niet staken. 

We zijn met vakbonden en beveiligingsbedrijven in gesprek over het oplossen van 
het tekort aan mensen en over het verbeteren van de arbeidsvoorwaarden voor 
al het personeel. We zullen jullie daarvan op de hoogte houden.  

Ik hoop op jullie begrip. Heel veel dank voor jullie inzet. We gaan samen de 
schouders eronder zetten.  

Namens de directie van Royal Schiphol Group, 

Dick Benschop 
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Met dank en groet,

Ministerie van Infrastructuur en Waterstaat | DG Luchtvaart en Maritieme Zaken | 
|

Postbus 20904 | 2500 EX Den Haag
Gsm: 06- @minIenW.nl
-
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